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Buzlar çözülürken!
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Türkiye'nin Coğrafi Önemi ve
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Türkiye ve Ortadoğu’da 
mesleki eğitim...
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Terminal işletmeciliğine ilişkin
problemler ve tartışmalar
otobüsçülerin gündeminden hiç eksik

olmaz. Buna, otobüsçüler tarafından yapılan
ve/veya işletilen terminaller de dahildir.
İstanbul Büyükşehir Belediyesi’nin yapmakta
olduğu Alibeyköy Terminalinin işletme
aşamasının yaklaşmasıyla konu bir kez daha
gündeme geldi. 

Terminal mi, değil mi?
Terminal adıyla anılsa da buradan ilk kalkış-
son varış yapılıp yapılmayacağı belli değil.
Şartları uygun olan bu yer T yetki belgesi
alacak mı? Almayacaksa, niye? Almadığında
buradan kalkış-varış yapılamaz ve buraya
terminal de denilemez. Belki ara durak
denilebilir. Büyük İstanbul Otogarı ile
rekabette olması için buranın T yetki belgesi
alması, kalkış-varış yapılması ve farklı bir
işletmecisinin olması gerekir. 

Kim, nasıl işletecek?
Otobüsçüler için terminali kimin işlettiği
değil, konforlu, güvenli, temiz ve ucuz olması
önemlidir. Bunları sağlayan işletmeci, iyi
işletmecidir. Bunun sivil toplum örgütü,
otobüsçü olması veya olmaması da önemli
değildir. Zaten sivil toplumun doğrudan
işletmeci olması mümkün olmayıp, burayı
kişiler işletecektir. Otobüsçülerin burayı daha
iyi işleteceğinin güvencesi veya örneği var
mı? Diğer otogarlarla rekabet edecekler mi?
Uygun ve ucuz hizmet için ihalede rekabete
‘evet’ diyorlar mı? ■ Sayfa 5’de

7’de

● Terminallerden uygun ve ucuz
hizmet alımı açısından önemli olan rek-
abetin, birden fazla terminalin mümkün
olabileceği İstanbul’da dahi sağlanması
zor. Başka çözüm gerekiyor.

● Uygun ve ucuz hizmetin, işletmeciler
tarafından sağlanması için terminalleri ya
belediye işletmeli ya da işletme devri
otobüsçü, yolcu ve kamu menfaati esasına
göre rekabet içeren ihale ile yapılmalıdır.

Salim
Altunhan

Ya devlet başa,
ya kuzgun leşe! 4’te

Terminal dışı kalkış-varış...
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İSTANBUL

Mini Tur’un hedefi
yüzde 30 büyümek

ONCE TASIMACININ
MENFAATI

Alibeyköy Terminali’nin işletmecisi ve işletme şartları, tecrübeler ışığında titiz değerlendirmelerle belirlenmelidir. 

İzmir Büyükşehir Belediyesi ESHOT Genel Müdürlüğü,
Uluslararası Toplu Taşımacılar Birliği (UITP) ve İzmir Esnaf
ve Sanatkarlar Odaları Birliği (‹ESOB) işbirliğinde
düzenlenen, Temsa ve Anadolu Isuzu’nun ana
sponsorluğunu üstlendiği Toplu Taşımacılık Türkiye
Konferansı, 21-22 Şubat tarihlerinde yapıldı.

21 Şubat Perşembe günü ESHOT’ta katılımcılara yönelik
teknik bilgilerin verildiği bir gezi düzenlendi. 22 Şubat
Cuma günü düzenlenen konferansta kent içi ulaşımda

ücret yönetimi, ücret politikaları, yasal düzenlemeler,
ücret yapısı ve teknolojik gelişmeler masaya yatırıldı.
Konferansa İzmir Valisi Mustafa Cahit Kıraç, Büyükşehir
Belediye Başkanı Aziz Kocaoğlu, UITP Genel Sekreteri
Alain Flausch, Ortadoğu ve Kuzey Afrika Ulaşım
Mükemmeliyet Merkezi Araştırma ve Eğitim Proje
Direktörü Kaan Yıldızgöz, Esnaf ve Sanatkarlar Odaları
Birliği Başkanı Zekeriya Mutlu ve ESHOT Genel Müdürü
Faruk Alçelik ile ulaşım şirketlerinin temsilcileri ve
yabancı konuklar katıldı. 

Ayrıntılar haftaya.
‹ki günlük Konferans ve etkinlik sürecini gazetemiz
yerinde izledi. Konferansa yönelik haberleri, toplu
taşımacılığa yönelik önemli açıklamaları gelecek
hafta okuma fırsatı bulabileceksiniz. ■ 

UITP Toplu Taşımacılık Türkiye Konferansı yapıldı 

İzmir Büyükşehir
Belediye Başkanı
Aziz Kocaoğlu, UITP
Genel Sekreteri
Alain Flausch’a
İzmir’in sembolü
Saat Kulesi maketi
hediye etti. 

Metro, Almanya seferine
çıkıyor 
Metro Turizm Genel Müdürü
Talat Erden, Mart ayında
Türkiye-Almanya hattında
çalışmaya başlayacaklarını; Türk
otobüsçüsü için Almanya’nın
fırsat olacağını söyledi. Erden,
“Almanya hattı ile ilgili
çalışmalar bitmiş durumda.
Mart ortasında bu hattı
başlatmış olacağız. Almanya’da
şehirlerarası taşımacılık yapmak
amaçlı çalışmalarımız da
sürüyor” dedi. ■ 4’te

■ Erkan
YILMAZ
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Mehmet
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3’te

Lojistikçiler insana saygılı
İnsan kaynakları
platformu
Kariyer.net’in,
insan kaynakları
alanındaki başarılı
çalışmaları öne
çıkarmak amacıyla
düzenlediği 12.
İnsana Saygı
Ödülleri, İnsan
Kaynakları Zirvesi'
kapsamında 13
Şubat Çarşamba
günü Lütfi Kırdar
Kongre ve Sergi
Sarayı’nda
gerçekleştirilen
törenle sahiplerine
sunuldu. ■ 6’da

Kariyer.net İnsan Kaynakları Zirvesi sonucu:

● Beton 2013 Fuarı’nda; TREDER yıllık
hedeflerini aç›klad› ve Mercedes-Benz Türk ile
Ford Cargo araçların› sergiledi. ● Otokar’ın
yeni treyler bayisi, “Uğur Koçak Treyler” oldu. 
● Krone yetkili satıcıları Doğuş Treyler’de
buluştu. ● Kayra Uluslararası Nakliyat artık
“Renault Trucks”lı. ● Eze İnşaat 3 Renault
Premium aldı. ● Volvo Kamyon güvencesiyle
canlı teslimat. ● Yeni Volvo FH Paris’te ilk
teslimatını yaptı.

Lojistik haberleri 6-7-8’de

İzmir’de düzenlenen UITP
Toplu Taşımacılık Türkiye
Konferansı’nda tanıtıldı. ■ 2’de

Temsa, etkinlik kapsamında
Avenue otobüsü ile yeni ürünü
MD9 LE’yi katılımcılarla
buluşturdu. ■ 4’te

Isuzu CitibusIsuzu Citibus

Temsa MD9Temsa MD9
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Bugün siz değerli okuyucularımla; Türki-
ye’nin coğrafi önemi, kalkınma ajansları
bu ajansların amaçları, ulaşıma etkisi ve

bu çerçevede yüksek hızlı demiryollarına dair
paylaşımlarda bulunacağım. Hepimizin bildiği
üzere; ulaşım sosyal-politik-teknik-ekonomik-
kültürel ilişkilerin merkezinde, bunları birbirine
bağlayan unsurlardan birisi olup, bu ögelerin
herbiriyle doğrudan ve karşılıklı bir ilişkiye sa-
hiptir. Ulaşım, planlama ile birlikte bütün bu
parametrelerin hem etkileyeni ve hem de etki-
lenenidir. Ulaşım ve planlamayı, belirli bir coğ-
rafya üzerindeki izler, tasarımlar ve
projeksiyonların bütünü olarak da ele alabiliriz.
Bu coğrafya; kimi zaman bir şehir-yöre-ülke,
kimi zaman bir bölge ve kimi zaman da yer kü-
renin bütünü olarak da düşünülebilir. Ulaşım
aynı zamanda hemen her sektördeki arz talep
dengesine bir şekilde müdahil olan bir sektörü
ifade etmekte, küresel etkileşimin sürekli olarak
arttığı bir çağda stratejik bir öneme sahip ol-
maktadır. Ülkemizin jeo-stratejik konumu, böl-
gesi ile her anlamdaki entegrasyon politikaları,
ekonomik hedefleri ve 2023 vizyonu hepimizin
malumudur. Bütün bu düşünce, eylem, mevcut
durum ve vizyon paralelinde; en önemli araç-
sallardan biri olan ulaşımın en etkin, verimli ve
yenilikçi argümanlarından biri de yüksek hızlı
demiryollarıdır.

Arz-talep dengesinin yönetimi
Türkiye; coğrafi konumu itibariyle tam bir

doğal kavşak nitelemesinin içini doldurmakta-
dır. Yakın zamana kadar politik kültürde bu
‘köprü’ olarak ifade edilmektedir. Bu niteleme-
lerin sosyal-siyasal kavramsallaştırması ayrı ve
önemli bir konu olmakla beraber, kesin olan
şudur ki doğal bir yoğunluk ve akış güzergahı
olan Türkiye coğrafyasının arz-talep dengesinin
iyi yönetilmesi ve yönlendirilmesi, bir top-
lanma-dağılma noktası olarak yeniden tasarımı,
her anlamda iyi bir ulaştırma mühendisliği ge-
rektirmektedir. Türkiye; Dünyanın kültür coğ-
rafyasının merkezinde bir konuma sahip olup,
Akdeniz havzasının ve aynı anda birçok beşeri
havzanın önemli bir bileşenidir. Coğrafyamız;
Kafkasya, Balkanlar, Ortadoğu, Kuzey Afrika ve
İç Asya’nın komşuluğunda ve tam da merke-
zindedir. Bunu ifade eden en son politik dil ise;
“Almanya’dan Moskova’ya, Pekin’e, Yeni Del-
hi’ye kadar bir sınırın komşuluğunda olan geniş
beşeri coğrafyanın en büyük ekonomisi olma”
hedefidir. Bu merkezi konum bile; bizlere tek
başına ‘ekonomi-politika-sosyal kültür’ kavram-
larını hatırlatmaktadır. Bu ana kavramların hep-
siyle ilişkili olan ise ‘ulaştırma yönetimi ve
kentleşme’dir. 

2023 hedefi
Türkiye’ nin yaklaşan

100’üncü yılına siyasi iktidar,
2023 hedefleriyle yaklaşmak-
tadır. Bu öngörülebilir hedef-
lerin başında, “2023’te
Dünya’nın en büyük 10’uncu
ekonomisi olmak” gelmekte-
dir. Bu hedef, ancak güçlü bir
ulaştırma vizyonu ve akılcı
yatırımlarla takip edilebilir bir
hedeftir. Avrupa Birliği ile üye-
lik müzakereleri yürüten ve
coğrafi-siyasi-ekonomik ola-
rak kopmaz bir çift taraflı
ilişki içerisinde olan Türkiye,
bu bağlamda AB ulaşım viz-
yonlarını da takip etmektedir.

Türkiye, AB’nin güney-
doğu kanadına yerleşik, komşu ve sınırdaş bir
ülkedir. Yine AB, Kuzey Avrupa yolu ile uzak
doğuya kesintisiz yollarla bağlanmış durumda-
dır. AB, Uzak Doğu’dan büyük miktarda mal
temin etmektedir. Türkiye ise bu mal akışına al-
ternatif bir güzergah altyapısı oluşturmalıdır. Bu
bakımdan, AB ulaşım sistemi, ülkemiz açısın-
dan çok önemlidir. Akdeniz’in dünya ticaret
ekseni içindeki tarihi konumu malumdur. AB,
batı Avrupa’da karasal ve Akdeniz’de de deniz
yolu yoğunluklu bir ulaşım politikası izlemek-
tedir. Yakın tarihlere kadar tüm ticari faaliyetler,
Akdeniz geçişli olmuştur. Sanayi devriminden
sonra, ticari faaliyetlerin Akdeniz’den, Atlantik
ve Pasifik Okyanusları’na kayması, artan yük
hacminin ve maliyetinin doğal bir sonucudur.
Akdeniz, eski Sovyet ülkeleri, Ortadoğu ve
Kuzey Afrika ülkelerinin ana ulaşım alanıdır.

Tarihi İpek Yolu
Tarihi İpek Yolu incelendiğinde de karşı-

mıza yine Akdeniz odaklı bir ulaştırma sistemi
çıkmaktadır. Antakya, Akdeniz’in doğu ucunda
yer almaktadır ve gemilerin ana uğrak limanı
olarak binlerce yıl insanlığa hizmet etmiştir. Ta-
rihi ulaştırma koridorları için, Anadolu yarıma-
dasının misyonu çok büyük olmuştur. Avrupa
zenginleştikçe ticaret, İtalya eksenine kaymıştır.
Esasen, Akdeniz odaklı deniz ticareti bir AB po-
litikasıdır. Kuzeyde Trans-Sibirya üzerinden
gelen yükler, Akdeniz’e indirilerek dünyaya ile-
tilmektedir. AB’nin tüm altyapı oluşumları Batı
Avrupa ve Akdeniz odaklıdır. Kara ve demiryol-
ları koridorları incelendiği zaman, AB limanları-
nın Akdeniz’e açılan birer kapıya (gate-way)

dönüştükleri görülecektir. Ülke-
miz henüz bu oluşuma gireme-
miştir. AB, Anadolu üzerinden
yük akışına TRACECA gibi deniz
odaklı alternatif çözümler üret-
mektedir. AB, yeni yaklaşım ka-
rarnameleri ile insan ve ürünler,
bir ülkeden, diğer bir ülkeye, en-
gellenmeksizin geçebilmektedir-
ler. AB ulaşım politikası
amaçlarından bir diğeri ise, ula-
şımı sürdürülebilir kalkınma po-
litikaları içine enjekte
edilmesidir. AB ulaştırma politi-
kası, tüm stratejik seçenekleri
içine alacak şekilde; çevre, sos-
yal refah, ekonomik büyüme ve
vatandaşların can ve mal güven-
liği esas alınarak belirlenmiştir.
Avrupa’da ulaşım, kuzeyden gü-

neye doğru adeta akmaktadır. AB ulaştırma alt-
yapıları, Batı Avrupa odaklı gelişirken, Doğu
Avrupa Rusya odaklı bir güzergah ile Uzakdo-
ğuya bağlanmaktadır. Bunun doğal bir sonucu
olarak, Doğu Avrupa Birliği ülkelerinin tamamı,
Akdeniz havzasına açılmaktadır. İskandinav ül-
kelerinden başlayan yollar, Ege ve Adriyatik de-
nizlerinden Akdeniz’e ulaşmaktadır. AB’nin
Karadeniz politikası, TRACECA ile şekillenmiştir.
Bu politika Anadolu’nun doğal köprü özelliğini
dışlamaktadır. TRACECA; Orta Asya ulaşım yo-
lunu oldukça kısaltan bir projedir. Bu proje Ka-
radeniz ve Hazar Denizi odaklı bir Avrasya
bağlantı projesidir.

Avrupa Topluluğu Komisyonu, Roma An-
tlaşması vasıtası ile, dış ticaret, tarım ve ulaş-
tırma alanlarında ortak politika oluşturma
konusunda anlaşmışlardır. Roma Antlaşması’nın
74-84 arasındaki maddeler, ulaştırma ile ilgilidir.

Amaç ve ilkeler

1961 yılında, Avrupa Topluluğu Komis-
yonu tarafından hazırlanan memorandumdaki
ulaştırma ile ilgili amaçlar ve ilkeler şunlardı:

• Serbest rekabet ortamı yaratılması, 
• Altyapı organizasyonunun sağlanması, 
• Fiyat sisteminin geliştirilmesi,
• Karayolu taşımacılığı önündeki engelle-

rin kaldırılması, 
• Kullanıcılara tür seçimi konusunda ser-

bestlik sağlanması, 
• Vergilendirme, paralı geçiş, devlet müda-

halesi konularında farklı uygulamaların ortadan
kaldırılması, 

• İlgili kuruluşların
mali ve ticari yönden ba-
ğımsız ve özerk hale geti-
rilmesi.

Denizyolu ağırlıklı
politika

1972 yılında, İngil-
tere, Danimarka ve İrlan-
da’nın katılımları nedeni
ile ulaştırma politikası, de-
nizyolu ağırlıklı olarak ye-
niden tanımlanmıştır.
1977 yılında hazırlanan
bir raporda, ulaştırma pa-
zarı ve altyapı faaliyetleri-
nin üzerinde durulmuştur.
1992 yılında düzenlenen
Maastricht Zirvesi’nde, güçlü tek Avrupa ideali,
çok yönlü bir birliktelik niteliğine bürünmüştür.
Ekonomik ve toplumsal bütünlük için çok
önemli sektörlerden biri olan ulaştırmanın
önem kazanması normaldir. Bu kaygılar; kara-
yolu taşıma payının yolcu ve yükte her geçen
gün önlenemez artışından kaynaklanıyordu.
Ulaştırma sistemindeki bu dengenin bozulması
sonucunda, çevre büyük oranda zarar görmüş
ve trafik kazalarında büyük oranda artış mey-
dana gelmiştir. Trafik kazalarındaki kayıpların,
GSMH %2,5 düzeyinde olması, bunun yanında
trafik tıkanması, hava kirliliği ve gürültü etkileri
de hesaba katıldığı zaman maliyetleri toplamı,
GSMH’nın yüzde 4,5’ine eriştiği ortaya konul-
maktadır. 

AB ulaştırma politikaları
Tüm bu sebeplerden dolayı, pahalı bir

ulaştırmanın yanında, kabul edilemez düzey-
deki dışsal etkilerin önlenmesi, yani güvenliğin
artırılması ve akılcı bir politikanın gereği olarak;
mali yapısı sağlıklı, dengeli ve sürdürülebilir bir
ulaştırma sisteminin gerçekleştirilmesi, AB’nin
esas amacını oluşturmaktadır. Bu amaçlar doğ-
rultusunda oluşturulan AB ulaştırma politikala-
rını aşağıdaki gibi özetleyebiliriz:

•Ulaştırma pazarlarının entegrasyonu ve
tekellerin kaldırılmasının desteklenmesi, 

• Sınır geçişlerinin kolaylaştırarak, etkin lo-
jistik ve çalışma imkanları yaratarak, kişilerin,
malların, işleticilerin ve müşterilerin ulaşımına,
dolayısıyla ekonomik ve sosyal refaha katkıda
bulunarak, Avrupa genelinde ulaşımda etkinli-
ğin artırılması,

• Tüm ulaştırma sistemlerinin entegrasyon

içinde kullanılması, yük taşımasında; demir-
yolu, iç suyolu, kısa deniz taşımacılığı ve kom-
bine taşı¬maya ve ayrıca yolcu taşınmasında
toplu taşımaya öncelik verilmesi, 

• Kullanıcılara, çalışanlara ve tüm top-
luma, sosyal ve çevre açısından kabul edilebilir,
güvenli bir ulaştırma ortamının sağlanması,
ulaştırma güvenliğinin iyileştirilmesi ve bu
amaca yönelik hedefler konulması, 

• Avrupa’daki mevcut mevzuattaki farklı-
lıkların azaltılması, 

•Ulaştırma sisteminin (altyapı, araç ve
ekipmanlar, hizmetler ve işlem¬ler) inşası ve iş-
letiminin iyileştirilmesi. 

Bu amaçlara ulaşmak için aşağıdaki tedbir-
lerin alınması önerilmiştir: 

• Mevzuatın uyumlaştırılması, 
• Liberalleştirme, 
• Çok türlü (modlu) ulaştırmanın geliştiril-

mesi, 
• Yolcu taşımacılığında, toplu taşımanın

geliştirilmesi, 
• Altyapının geliştirilmesi, 
• Akıllı ulaştırma sistemlerinin geliştiril-

mesi, 
• Araştırma ve geliştirmede işbirliği 
• Dışsal maliyetlerin içselleştirilmesi uygu-

laması, 
• Sınır geçişlerindeki işlemlerin iyileştirile-

rek, transit geçişlerin kolaylaş¬tırılması, 
• Uluslararası taşımalarda suç ve dolandırı-

cılığın azaltılması. 

Konu üzerine düşüncelerimizi daha da aça-
cak, görüşlerimizi aktarmaya devam edeceğiz.

Hepinize; sağlıklı, huzurlu, mutlu ve başa-
rılı bir hafta dilerim. ■

PROF. DR. 
MUSTAFA ILICALI 
mustafa.ilicali@bahcesehir.edu.tr

mustafa.ilicali@ibb.gov.tr

Türkiye'nin Coğrafi Önemi ve Kalkınma Ajansları-1

Şekil.1. TRACECA güzergahındaki ülkeler

21-22 Şubat tarihleri arasında İzmir Kaya
Termal Hotel’de gerçekleştirilen UITP Toplu
Taşımacılık Türkiye Konferansı’nın ana
sponsorları arasında yer alan Anadolu
Isuzu 9 metrelik Citibus aracını sergiledi.

2
1 Şubat’ta başlayan etkinlikte Anadolu Isuzu 9
metrelik Citibus aracını katılımcılarla buluştu.
Etkinliğin ilk gününde ESHOT’a teknik

bilgilendirmenin yapıldığı bir teknik gezi düzenlendi.
Katılımcılar Citibus araçlarla ESHOT’a taşındı.
Konferansa Anadolu Isuzu Satış ve Pazarlama Direktörü
Fatih Tamay, Otobüs Satış Şefi Onur Çetinkaya katıldı. 

ESHOT’ta 30 Citibus hizmet veriyor 
Bütün ilgi ve dikkat 12 metrelik ürünlere yöneldiğini

ancak onun dışında bir hayat olduğuna da dikkat çeken
Fatih Tamay, “30 Citibus aracımız ESHOT bünyesinde
hizmet veriyor. Bu ürün Türkiye’nin aradığı bir ürün. 12
metrelik otobüsler Türkiye’nin birçok ili çok lüks. Sadece
ana arterlerde iş yapabiliyorlar. Küçük şehirlerin çoğuna
giremiyorlar, manevra yetenekleri açısından. Ayrıca
işletme maliyetleri de yüksek. 9 metrede Türkiye’nin ideal
arabası, hem ana arterlerle, bağlantı yolları arasında, çevre
ve merkez semtler arasında çok ideal şekilde hizmet
veriyorlar. Alçak tabanlı ve engelli taşımaya uygun olması
çok büyük bir avantaj. İdeal kişiyi taşıyan, ideal uzunlukta,
ideal manevra yeteneği ve işletme verimliliğine sahip bir
araç. Hem 7.5 metrelik araçların büyümesi noktasında,
hemde 12 metrenin işletme verimliliğinin olmadığı
hatlarda daha hızlı kullanıma geçilecek. 15 şehirde bu
araçlar çalışıyor. Yıl sonuna kadar 50 kadar şehirde
çalışacak” diye konuştu. ■

Isuzu Citibus
Toplu Taşımacılık Türkiye
Konferansı’nda tanıtıldı

Katılımcılar ESHOT gezisine Citibus araçlarla
taşındı.
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1984 yılında kurulan Mini Tur, 2014

yılında 30 yaşına basacak. İlk kuruluşta,

“10 aracım olmasının hayalini kurardım”

diyen Mehmet Öksüz, bugün 64 özmal

araca sahip olan firmasının geldiği

noktadan bir hayli memnun. 

T
urizm taşımacılığının lider firmaları
arasında yer alan VIP taşımacılıkta, “Hiçbir
firma bizim kalitemize yaklaşamaz” diyerek

iddialı konuşan Mehmet Öksüz ile Yeniköy’deki
merkez ofisinde bir araya geldik. 

2014’te sürpriz var 

2012 yılında yüzde 25 büyüme elde ettiklerini,
2013 hedeflerinin ise bu seviyenin de üstünde
olduğunu vurgulayan Mehmet Öksüz, “Bu yılki
büyüme hedefimiz yüzde 30. Bu ciro anlamında
da bir büyüme. Araç yatırımı olarak 4 Sprinter, 2
Turkuaz yatırımımız olacak. 30’uncu yılımızı
kutlayacağımız 2014’te daha büyük farklılıkları
sunan sürprizlerimiz olacak” dedi. 

İyi hizmete iş geliyor 

İstikrarlı bir büyümeyi başarılı bir şekilde
sağladıklarını belirten ve bu başarının en önemli
kaynağını “Siz hizmetinizi iyi verdikten sonra iş
kendiliğinden geliyor” sözleriyle açıklayan Öksüz,
turizm taşımacılığı alanında iş şeklinin hızla
değiştiğini vurguladı: “Eskiden 4 ay çalışırdık ve
kalan zamanda bu kazancımız bize yeterdi. Şimdi
iş tersine döndü. İstanbul’a gelen turist
sayısındaki artış, kongre ve kruvaziyer turizminde
yaşanan gelişmeler iş sürecini daha geniş bir
döneme yaydı. 8 ay boyunca iş var. 4 ay ise cepten
yiyoruz.  Verimliliği sürekli kılmak için okul
taşımacılığına araç veriyoruz. Şu an özmal araç
filomuzun yüzde 50’si okul taşımacılığı yapıyor.
Bunu zamanla aşağıya çekme düşüncem var.
Okula araç vermemiz sayesinde çalışan sayımızı
da, istihdamı da korumuş da oluyoruz. Yoksa boş
geçen dönemde işten çıkartmak gerekecek. Şimdi
okulda çalışanlar, okul bitince turizmde
çalışacak.” 

Düşük fiyata iş almıyoruz

Maliyetlerin giderek
artmasının getirdiği
olumsuzlukları da
yaşadıklarını belirten
Mehmet Öksüz, “Bu işi
yapmak her geçen gün
zorlaşıyor. Hem
akaryakıt, hem de
sigorta maliyetleri
doğrusu bizi zorluyor.
Bu maliyetlere rağmen
işimizi en iyi şekilde
yapmaya çalışıyoruz. Çok
düşük fiyatta iş almıyoruz.
Aracın trafikteki seyri bile
maliyetlerinizin yüksekliğini belirleyen
bir etmen. Araçların değer kayıpları da eskiye göre
daha fazla. Mercedes, bu anlamda en az değer
kaybı yaşayan ürün. Ancak önceki yıllarda yatırım
yaptığın aracın değerlenmesi ile avantajınız da
yüksek oluyordu” diye konuştu.

Müşterinin tercihi 

Mehmet Öksüz, yatırım tercihlerinin
nedenlerini, “Mercedes ve Isuzu bir dünya
markası. Müşteri filonuzda Mercedes’i, Isuzu’yu
gördüğü zaman ilk tercihi siz oluyorsunuz zaten.
Bu araçlar, işimizin artmasında yüzde 30 etkili.
Ürünlerde yolcu konforunu, koltuk aralıklarını,
bütün detayları düşünmüşler. Bu yıl 4 Sprinter, 2
Turkuaz yatırımı yapacağım” sözleriyle açıkladı. 

Önce zihinler değişmeli 

Engelli taşımacılığında, algı değişmesinin bir
gereklilik olduğuna ve bunun anlaşılmasına dikkat
çeken Mehmet Öksüz, “Firmamızdaki bir aracı
engelli taşımaya uygun hale getirdik. Buna da
istediğimiz fiyat 100 Euro kadar fazla oldu, ama bu
sefer müşteri tercih etmedi, eski usullerle iki kişi
tutarak bindirdiler. Öncelikle algının değişmesi
gerekir, bunun bir ihtiyaç olduğunun farkına
varılmalı… Bunun firmaya bir maliyeti
bulunduğunu ve bu maliyetin de fiyatlara
yansıtılması zorunluluğunu herkesin

kabullenmesi gerekiyor. Herkes, Türkiye’de
arabalar engellilere uygun olacak diye bekliyor.
Eski arabaların engelliye uyumu olmaz, ancak
yeni araçlar öyle üretilmeli” dedi.  

Kruvaziyer turizmi için altyapı 

2012’de 400’e yakın kruvaziyerin İstanbul’a
gelse bile bu turizmin gelişmesinde altyapı
eksikliği bulunduğuna dikkat çeken Mehmet
Öztürk, “Limana gemiler yanaşamıyor.
İstanbul’un buna yönelik bir altyapısı henüz yok.
Gemiler açıkta duruyor. Teknelerle limana
getiriliyor. Bugüne kadar el atılmadıysa da bu
sorunun çözüleceğine inanıyoruz. Ama kruvaziyer
turizminde yolcular çok para kazandırmıyor. Bize
asıl otelde konaklayacak turist lazım. Gemiden

gelen turist şehri dolaşıp dönüyor. Gemi
kaptanı 100 dolara şehir turu satıyor.

Acenteciye 10 dolar verir, Acentacı da
bunları otobüse bindirir.

Sultanahmet’e, Topkapı Sarayı’na
götürür. Her tarafı bedavaya
gezdirir. Bugün bakın, kruvaziyer
turizmi yapan acentaların hepsi
iflasta. Bu her yerde böyle. Gemi
şehir turundan ciddi para
kazanıyor.  Kongre turizminden
herkes kazanıyor. İstanbul

otellerinin pahalılığına rağmen
kongre turizminde gelişme var.

Kıbrıs’ta, Antalya’da, Kuşadası’nda
kongre turizmi çok daha düşük

maliyetlerle yapılabiliyor. İstanbul’un
bence hala daha otele ihtiyacı var. Yeni otellerin

yapılması gerekiyor” dedi. 

Park sorununu çözmek kolay değil 

İstanbul’da herkes gibi turizm taşımacılarının
da park sorunu yaşadığını belirten Mehmet
Öksüz, “İstanbul, trafiğe sıkışmış kalmış durumda.
Sultanahmet’te park sorunu çözülmedi. Herkes
yol kenarında bekliyor. Bu sorun kısa vadede
çözülemez. İstanbul’daki trafik sorunu servis
taşımacılığını da zorluyor. İnsanlar servis yerine
metrobüsle gitmeyi tercih ediyor, çok rahat bir
ulaşım olmasa da hız imkanı insanları buna
yöneltiyor. Öğrenciler bile büyük yaş gruplarına
çıktıkça servisten kaçıyor. Ben geçen yıl günde 600
öğrenci taşıyordum. 400’ü lise öğrencisi idi. Bu yıl
ise 50 lise öğrencisi, 600 küçük yaş grubu
taşıyorum” diye konuştu.  

VIP taşımacılık

Mehmet Öksüz, İstanbul’da belediye
meclisinde hayata geçirilen VIP taşımacılığın, bu
şartlarda yapılmasının mümkün olmadığını
düşünüyor: “Maliyetlerini karşılamak, üstelik her
yıl yüksek paralar ödeyerek yapmak bana pek
mümkün görünmüyor. İş süreci de kolay değil.
Dört dörtlük bir hizmet yapısı oluşturmanız
gerekiyor. Ben VIP araçta çalışacak şoförün her
şeyine dikkat ederim.” ■
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Mustafa
Yıldırım
TOF Tüm Otobüsçüler
Federasyonu Genel
Başkanı

Buzlar çözülürken

Türkiye önemli bir süreçten geçiyor. 36 bin
insanımızın ölmesine neden olan terör
konusunda Türkiye riskli ama bir o kadar da

ihtiyatlı bir adım atmış oldu. Sayın Başbakan bu
konuda siyaseten gerçekten büyük bir risk aldı.
Mesele buzların erimesi. Uzun yıllar sürecek
olması bile umudun önüne geçmemeli. Toplum
da can kayıplarının önlenmesi konusunda hem
riskli hem de umut dolu bir adım olarak görüyor
bu girişimi. Dünyada terör örgütüyle boğuşan
sadece Türkiye değil. İspanya’da, İrlanda’da,
İngiltere’de olduğu gibi dünyanın çeşitli
topraklarında terör sorunu var. Onlar akılla
çözdüler, bizim de aklın yolu bir deyip akılcı
olmamız lazım. Bizim Kürt vatandaşlarımızı
ötekileştirmeden; onların da Türkleri
ötekileştirmeden karşılıklı özveri ile terör
sorununun çözülmesi ülkemiz için hayati önem
taşıyan bir konu. Terör sorununun bitmesiyle,
bana göre Türkiye’nin gelişmesinin ve
kalkınmasının önündeki önemli engellerden biri
ortadan kalkmış olacak. Bu atılan adım, inşallah
arzu edildiği gibi sonuçlanır. İnşallah Türkiye bu
konuda yanlış bir şey süreç yaşamaz, her şey
beklendiği gibi gerçekleşir. 

Süreçten çok etkilendik
Bu süreçten en çok etkilenen yolcu

taşımacılığı sektörü oldu. Hala da sıkıntılı bir
süreci yaşıyoruz. Böyle bir süreçte sektörün sivil
toplum örgütleri olarak aramızdaki buzları
eritmenin bir ihtiyaç haline geldiğini görmeliyiz.
TOF ve TOFED olarak sektörün yeniden
yapılanması, verimli bir hale getirilmesi amacıyla
ortak projeler üretmek için müşterek çalışmaya
başladık. Bu konuda iki taraf da gerekli özveriyi
gösteriyor. Gerek TOFED Başkanı ve Yönetim
Kurulundaki arkadaşlarıma, gerekse kendi
Yönetim Kurulumdaki arkadaşlarıma, gösterdikleri
özveriden dolayı, teşekkür ediyorum. Hiçbir
kişisel beklenti, kurumsal beklenti olmaksızın
sektörel beklenti ile adım attığımıza herkesin
inanmasını istiyorum. Yanlış yaptığımız zaman
denetime ve eleştiriye açık olduğumuzu ifade
ediyorum. Ama doğru yaptığımız zaman da
önümüze engel konmasın. Kimseden takdir
beklemiyoruz. Biz ne yaptığımızı biliyoruz,
nereye gitmek istediğimiz belli, o hedefe gitmek
için de bütün akıl gücünü ortaya koyup doğru
işler yapamaya çalışıyoruz.  Biz masa başındaki
profesyoneller olarak, masanın etrafında daha çok
patronun olmasını istiyoruz. Şuanda şirket
sahiplerinin birçoğu, belki de haklı olarak sivil
toplum örgütlerinden bu güne kadar
beklediklerini bulamadıkları için, kaçıyor. Ama bu
suç tek taraflı değil, eğer patronlar masadan
kaçarlarsa, profesyoneller onların haklarını arzu
ettikleri gibi yönetmeyebilir. Sorumsuz davranış
içinde olabilirler. Onun için masanın başında
patronlarla profesyoneller yarı yarıya yer almalıdır.
Bu çerçevede yönetim kurullarının da yeniden
değerlendirilmesi gerekir. Gerek TOF, gerekse
TOFED yönetim kurullarında en az yarısının
patron olduğu yeni bir düzene geçilmesi lazım.
Biz patronlarımızın ve yatırımcılarımızın
ekonomik gücünü, siyasi gücünü, itibar gücünü
yanımızda ve arkamızda hissetmek istiyoruz.
Onlarla beraber daha kolay mesafe alacağımızın
inancındayız. 

Konfederasyon oluşturmalıyız
Türkiye Büyük Millet Meclisi’nde bizlere

hizmet için kurulmuş komisyonlar var.
Sorunlarımızı Meclisin gündemine taşıyacak bir
süreci başlatmak lazım. Daha da önemlisi, yolcu
taşımacılığı sektörünün konfederasyon çatısı
altında toplanıp, daha büyük bir örgüt gücüne
kavuşması lazım. Yerel, ulusal, uluslararası
taşımacılar, turizm, öğrenci ve personel
taşımacıları bir arada önemli bir siyasi güç
olacaklarını önce kendileri algılamalıdır. Bu gücü
harekete geçirmenin zamanı geldi de geçiyor.
Bunu önce sektöre sonra sektör mensuplarına,
Türkiye ulaşımına, ulaşım güvenliğine, ulaşım ile
ilgili eğitime, eğitim altyapısına ve ülke
ekonomisine ülke insanına hizmete dönüştürecek
bir büyük gücü mutlaka oluşturmamız lazım diye
düşünüyorum. 

Kamu hizmeti…
Ses çıkaramıyoruz, haklarımızı arayamıyoruz,

hesap soramıyoruz; yaptığımızın bir kamu hizmeti
olduğunun kabul ettirmekten bile aciz
durumdayız. İnsana dokunan, insanla sürekli
temas halinde olan itibarlı bir iş yapıyoruz ama
itibarımız da kalmayacak bu gidişle. Onun için
başta siyasi iktidar olmak üzere bütün tarafların
bu yapılanmayı desteklemesi lazım. Sektörün en
önemli beklentisi budur. Önce kendi
yapacaklarımızdan başlayarak gidip devletin
kapısını çalmamız lazım. Birlik beraberlik
olamadığımız sürece devletin kapısını çalma
hakkını da kendimizde göremeyiz görsek de
karşılık bulamayız. 

* * *
Şirketimizin kurucusu, Yönetim Kurulu

Başkanımız Sayın Saffet Ulusoy’un ölümünün
birinci yıldönümünde mevlidine katılarak
duygularımızı paylaşan, tüm dost ve sevenlerine
teşekkür ediyorum. 

* * *
İyi haftalar diliyorum. ■

2014’te 30’uncu yaşını kutlayacak 

Mini Tur’un 2013 hedefi
yüzde 30 büyümek

Turizm taşımacılığı alanına yönelik yeni araç üretimi

gerçekleştiren şirketlerin araç tanıtımlarında ilk

durakları genellikle Mehmet Öksüz’ün ofisi oluyor. 

Kar lastiği kuralına kızdım ama…

Kar lastiği kuralı çıkınca, yine maliyetlerimiz
artıyor diye önce çok kızdım. 200 bin lira ek maliyet
getirdi, ama sonra faydasını çok gördüm.  Her
taşımacı bunun faydasını gördü. Çünkü kaza
oranları yüzde 30 azaldı. Böyle bakıldığında çok
daha büyük karlılık yaşadık. Şimdi ben 5 sene daha
kar lastiği almam.  Sigorta şirketi, kaza yaptığınızda
eğer kar lastiğiniz yoksa masrafları karşılamıyor.
Bunun iyi bilinmesi gerekiyor. 

Mini Tur’u hayallerimin ötesine taşıdım

Mini Tur’u hayal ettiğimin daha ilerisine
taşıdım. Bundan 20 sene evvel, ‘10 arabam olsa’
diyordum, şimdi 65 araba oldu. 100 özmala da
çıktım ama aşağı düşürüyorum, çünkü çok iş eşittir
çok para değil. Bu alanda az iş çok para. 100 araba
olsa her gelen işi alsam, kalite seviyesi düşer. Biz, 65
araba ile 100 arabanın işini yapıyoruz. Müşteri
seçiyoruz, temizliğe göre araba veriyoruz. Arap
turistler çok zordur; araç veririm ama iyi kontrol
ettiririm. Okula VIP araba vermem, çünkü çocuklar
koltuklara çok zarar veriyor. 

Anadolu Isuzu’nun jestine teşekkür

Mehmet Öksüz, 2013 yılına yönelik Anadolu
Isuzu’ya turizm taşımacılarına yönelik düzenlediği
kampanya için teşekkür etti: “Anadolu Isuzu’nun,
turizm taşımacılarına 25 bin TL peşinat, 160 bin TL
kredi ve 0.47 faiz oranlı yeni finansman kampanyası
bizleri memnun etti. Anadolu Isuzu’ya bizlere
verdikleri destek için teşekkür ediyorum.  

VIP araçlar farklılık yaratıyor
VIP taşımacılıkta iddialı olduklarını belirten

Mehmet Öksüz, araçların iç konforunda
müşterilerin beklentilerinin çok üzerinde bir dizayn
ve tasarım sunduklarını, konforlu bir seyahat
ortamı ile fark yarattıklarını söylüyor. 

Üreticiler Mehmet Öksüz’ün araçla ilgili görüşlerini

dinleyerek pazara yönelik ihtiyaçları öğrenme fırsatı

bulabiliyor.

■ Erkan 
YILMAZ

Mehmet Öksüz
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Metro Turizm Genel Müdürü
Talat Erden, Mart ayında
Türkiye-Almanya hattında
çalışmaya başlayacaklarını; Türk
otobüsçüsü için Almanya’nın
fırsat olacağını söyledi. Erden,
“Almanya hattı ile ilgili
çalışmalar bitmiş durumda.
Mart ortasında bu hattı
başlatmış olacağız. Almanya’da
şehirlerarası taşımacılık yapmak
amaçlı çalışmalarımız da
sürüyor” dedi. 

Genel Müdür Talat Erden ile
2012’yi ve 2013 hedeflerini
konuştuk. Daha önce akaryakıt

sektöründe çalışan Erden, otobüs
sektörüne yabancı olmadığını
söylüyor: “Sektörün içerisine
girdiğimde çok farklı bir dünya
buldum. Farklı hizmet yapısı olan,
bunun için çok ciddi çaba sarf edilen
ve verdikleri karşısında elde ettikleri
nispeten daha az olan, ama teknolojik
olarak da kendini çok iyi geliştirmiş
bir sektör var karşımızda. Metro
Turizm, en çok ile giden, en çok yolcu
taşıyan, en çok araca sahip olan şirket
olmak gibi pek çok özelliği içinde
barındırıyor. Bu alana adım atarken
tedirginlik duymadım, aksine
heyecanımı körükleyen bir şirket
buldum. Sektörün lideri olan bir
şirkette böylesine pozisyona gelmeyi,
ben bir şans ve fırsat olarak
değerlendiriyorum.”

2013 önceliği

Erden, Metro Turizm’in başarılı
bir yılı geride bıraktığını, firmanın
daha iyisini gerçekleştirebilecek
kapasiteye sahip olduğunu belirtti:
“Bu yıl önceliğimiz şirket içi kültürü
Metro gibi büyük bir firmaya yakışır
hale getirip, müşteriyi her şeyin
odağına koyacak bir yapıyı
oluşturacağız. Bunları yaparken
rekabet devam edecek, pazar canlı
olacak, yolcuların talepleri olacak.
Dolayısıyla bu ihtiyaçlara cevap
vererek hedeflerimize ulaşacağız. 15
binden fazla insan Metro Turizm
sayesinde evine ekmek götürebiliyor.
Dolayısıyla ticari anlamda da kendini
iyi yöneten, iyi kontrol eden, yolcuya
iyi hizmeti, iyi fiyatla sağlayan ama
çalışanlarına da bütün paydaşlarına
olduğu gibi bir gelir sağlayabilir bir
şirket olmak lazım. ‘Ben, 6 ay
yapılanacağım, başka hiç bir şey
yapmayacağım’ diyemezsiniz.
Yapılanacaksınız, çalışacaksınız,
kendinizi geliştireceksiniz ve
etrafınızda onları da
kaçırmayacaksınız” diye konuştu.

Otobüs dünyada da ilk sırada 

Otobüs ile yapılan taşımacılığın
birçok ülkede de diğer taşıma
modlarına göre daha fazla tercih
edildiğini belirten Erden, Almanya’da
başlayan şehirlerarası yolcu
taşımacılığının buna en güzel örnek
olduğunu belirtti: “İngiltere’deki,
Amerika’daki Dünyanın en büyük
otobüs firmalarına bakıyorsunuz.
Amerika’da Greyhound 5 bin araçlık
filoya sahip.  Türkiye’de ‘uçak
ucuzladı’ gibi bir algımız var, ama bu
algı her zaman doğru değil. Uçaklar
kesinlikle ucuz değil, uçaklar hala
otobüsün çok üzerinde bir
fiyatlamaya sahip. Bu, yine de
Türkiye’nin uçak ve trende gelişmeye
açık olmadığı anlamına gelmez.”

Otobüs için daha büyük kapılar
açılabilir 

Türkiye’de seyahatlerin yüzde
90’ının otobüsle yapıldığını, bu oranın
5 yıl sonra azalsa bile yolcu adedinin
azalmayacağını, yeni bölgelerde yeni
hatlarda sefer yapmaya devam
edeceklerinin altını çizen Erden,
“Uçakta bir yere gidiyorsunuz, daha
sonra belli bir kısmı farklı modlarda
yapmak zorundasınız. Mesela, 5 sene
sonra yüzde 90,6 olan otobüsle
taşımacılık oranımız yüzde 80’e düşse
bile taşınan yolcu sayımızın artacağı
kesin. Bu çok olası bir durum, gelir
düzeyi arttıkça, kültür değiştikçe,
seyahat alışkanlıkları farklılaştıkça,
toplama etkisi büyüyeceği için otobüs
sektörü olarak zarar göreceğimiz kesin
değil. Sektör olarak bize yeni kapılar
açılabilir. Belki otobüs tipleri,
segmentleri değişebilir. Küçük araca
gidilebilir. Büyük araçlar belirli
bölgelerde olabilir. İstanbul-Ankara
hızlı tren hattı ve beraberindeki yeni
yatırımlarla sektörün illaki zarar
göreceğini söylemek yanlış olur.
Sektörde bu algıyı iyi yöneten firmalar
doğal olarak yine kazanacaklar, çünkü
Türk insanı seyahat ediyor. Dinamik
olmak zorundayız. Eski
alışkanlıklardan uzaklaşmak faydalı
olabilir. Otobüsçülüğün kültüründe
olması gereken pek çok değerin yanı
sıra farklı bakış açılarına da
ihtiyacımız var: daha dinamik olmak
zorundayız. Müşterilerin kültürel
değişimleriyle birlikte tercihleri de
farklılaşıyor. Eskiden otobüslerde
yolculara sergilenen tavırla şimdiki
arasında dağlar var” dedi.

Defansif sürüş eğitimi

Erden, güvenliği ön planda
tutmak için şoförlerin eğitimlerine
önem verdiklerini anlattı: “Sektörün
toplam taşımada ve araç filosundaki
lideri bir firma olarak bunu yapmak

zorundayız. Bu kapsamda da 297
kaptanımız Demir Bükey’den defansif
sürüş eğitimi aldı. Yorgunlukla
mücadele etme eğitimini
tamamladılar. Önümüzdeki hafta
itibariyle de bölgelerdeki bireyselci
kaptanlarımız, haftanın 3 günü
20’şerli partilerle bu eğitimlere
başlıyor. Ben, 20 milyon 500 bin yolcu
taşımış bir şirketi temsil ediyor
olabilirim, ama onların her biri birer
birey, her biri çok önemli. Zamanında
sevdiğine ulaşması lazım, yolda
giderken huzurlu gitmesi lazım.
Metro’ya gelen kişinin bir kez daha
‘Metro ile gideceğim’ demesi lazım.”

Mart ayında Almanya’da 

Erden, firma olarak Almanya’da
olabilmek için çalışmalarda sona
yaklaştıklarını, Mart ayı içinde
Türkiye-Almanya hattında çalışmaya
başlayacaklarını söyledi. Türk
otobüsçüsü için Almanya’nın fırsat
olacağını dile getiren Erden, “Mart
ortası gibi bu hattı başlatmış olacağız.
Almanya konusunu derinlemesine
araştırıyorum, analizler yaptırıyorum:
Potansiyel nerede, hangi hatlara
girmek lazım, nasıl olabilir? Metro
Turizm’e altı ay önce gelmiş olsaydım,
beş ayda aklımdakilerin büyük bir
kısmını yapıp, son bir ayımı
Almanya’da geçirebilirdim. Çünkü
ciddi bir potansiyel ve o insanların da
Türkiye’deki otobüsçülük kalitesine
ihtiyacı olduğunu düşünüyorum. Biz
hem otobüs modelleri hem de
verdiğimiz hizmet yapısı ile
Almanya’dan daha iyi bir noktadayız.
Bizim buradan götürebileceğimiz çok
yüksek bir kalite var. 74 Euro’lara
yapılan tren taşıması yerine 20-25
Euro’lara otobüsle taşıma şansı var.
Gelir bırakabilecek bir güzergah.
Orada Türk otobüsçülüğüne güzel
fırsatlar var. Teknik altyapısı çok
oturmuş bir şirket olarak avantajlıyız.
15-20 arabası olan bir otobüs
firmasıyla bizim kafa yapımıza uygun,
bizim teknolojilerimizi kabul edecek
ve düzgün çalışacak bir firmayla çok
hızlı bir şekilde başlayabiliriz. Çok
yakında Metro’yu Almanya içersinde
operasyon yapar halde görebilirsiniz”
diye konuştu. 

Özmal yatırımı şart 

Talat Erden, araç kapasitesinde
hat esasına göre 50 özmal koltuk
kapasitesine yönelik yeni mevzuata
uyum sağladıklarını vurguladı:
“Özmal sorunumuz bulunmuyor.

Mevzuatın getirdiği zorunluluktan
değil, aksine bu sene için koyduğumuz
minimum 22 milyon 500 bin yolcu
taşıma hedefine erişebilmek için
yapılmış olan bir yatırım. 2011’de
yapılan büyük yatırımdan dolayı
filomuz genç. Artı ilaveleri yaparak
2013 hedefine ulaşma ihtiyacımız var,
o çerçevede yapılan bir yatırım.
Firmada 1300’e yakın aracımız var.
450’si özmal.” 

Kısa mesafeli hatlarda olabiliriz

Dünyada birçok otobüs firmasının
farklı taşıma modları ile entegre
olduğunu kaydeden Erden, “Öğrenci
ve personel taşımacılığı
değerlendirilmesi gereken bir alan
olarak önemli bir yerde duruyor. Tren
ve otobüsle entegre taşımacılık söz
konusu olabiliyor. Bu, bizim uzun
dönem projeksiyonumuzda aklımızın
kenarında tuttuğumuz bir alan.
Samsun ve Trabzon’da D4 ile
taşımacılık yapmak için yapılanmamız
var. D4 ile uzun mesafe arasında kalan
alanda, belirli yeni hatların açılması
çok olası” dedi. 

Metro, Almanya seferine
gün sayıyor Ya devlet başa 

ya kuzgun leşe!

salim.altunhan@tasimadunyasi.com

Salim
Altunhan

“Dünle beraber geçti cancağızım 
Ne varsa düne ait
Şimdi, yeni şeyler söylemek lazım” diye

sesleniyor Mevlana, bizlere yüzyıllar
öncesinden. 

Tarihten, tecrübelerden ders almak gerekir.
Bugüne kadar Dünya üzerinde milyarlarca
insan yaşamış, ama sadece birkaçı tanınıyor ve
sadece onların birkaç sözü hala anlamını
kaybetmemiş.

Mevlana’nın sözleri bize yol göstermeli.
Sıralayalım dilerseniz:
Haksız rekabeti bırakın.
Komşunuzun yaptığı işi kötülemek yerine

siz, çok daha iyisini, kalitelisini yapmaya
çalışın.

Tebdili mekanda ferahlık vardır; yani
değişim rahatlatır.

Bugüne kadar her telden çaldık, söyledik…
birbirimizin söylediklerine hiç değer vermedik.
Öyleyse bu defa onların dediklerine kulak
verelim. Belki de aynı şeyi söylüyoruz da
birbirimizi dinlemediğimiz için istenenlerin
farkında bile değiliz.

Bu görüşleri geliştirmek mümkün, uzatmak
da… Aklınıza gelenleri ekleyin, işte yolcu
taşımacılığının yaşadığı sıkıntılar.

Bu sıraladıklarınızın altına Dünyanın en
pahalı akaryakıtını, verginin de vergisinin
alınmasını, devletin diğer taşımacılık modlarına
tanıdığı imtiyazları ekleyin bir de. 

“Lamı cimi yok”, derdi eskiler; her şey
meydanda ve mazerete ihtiyaç yok anlamında.
Tabii, aynı şekilde “ne hakla, 35’e bakla”
sözünü de unutmamak gerekir.

Motorlu Taşıt Vergileri’ne gelen zamları
nasıl yorumlayacağımı soran meslektaşlarıma,
“Böyle başa böyle tarak”, “insan aradığını
bilmezse hak ettiğini bulur” diye cevap verdim.
Haksız mıyım ama? 

Gücümüzü, görüşümüzü birleştirirsek
karayoluyla yolcu taşımacılığı eski güzel
günlerine döner. Yok, eğer “hep bana rab bana”
der de nalıncı keseri gibi kendimize yontarsak,
aynı güzergahta onlarca boş otobüsle hem
kendi kuyumuzu kazarız yani iflas bayrağını
çekeriz hem de devletin ithal ettiği petrol
ürünlerini heba etmiş oluruz. Doğayı kirletmek
ve daha da önemlisi haklı gururumuz olan
dünya standartlarının da üzerinde kaliteyle
verdiğimiz hizmet artık torunlarımıza
anlattığımız hatıra olarak kalır. ■

Elektronik bilet 
Elektronik bilete hazırız; bu

konuda ilk başvuruyu yapan da biziz.
Elektronik bilet uygulaması için
Metro Turizm hazır durumda, sadece
Maliye Bakanlığı’ndan onay
bekliyoruz.

Yüzde 9 büyüme 
2012 yılında yüzde 9 büyüme

sağlayarak 20 milyon 500 bin yolcu
taşıdıklarını belirten Erden, sömestr
tatilinde rekor seviyede yolcu
taşıdıklarını söyledi: “Bu sene
sömestr tatili 25 Ocak’ta başladı.
Sömestr sırasında 86 bin 500 yolcu
taşıdık. Bu, rekor bizim için. Geçen
yılın Ocak ve Şubat’ı ile
kıyasladığımızda yüzde 4’lük bir
büyüme yaşadık. Şubat ayı itibariyle
yüzde 83’lük doluluk oranı yakaladık.
Yolcu adedinde de, yüzde 3,47’lik bir
artış var. Sefer başına ortalama yolcu
adedinde yüzde 5’lik bir artış var. 

30 araç yatırımı 
Geçen yıl 30 Safir yatırımı yaptık,

2013 yılı içinde 30 adet Safir yatırımı
daha planlıyoruz. Bizim asıl
yapmamız gereken, müşteriye güler
yüzlü olmak, müşterinin ihtiyacı olan
ikramları fiyatlar ve maliyetler
çerçevesinde sunabilmek ve yeterli
sayıda, yeterli seferlerle yolcularımızı
zamanında bir yerden bir yerde
götürebilmek.

Talat Erden

Uluslararası Toplu Taşımacılar
Birliği UITP, ESHOT ve İESOB
İşbirliğiyle 21-22 Şubat

tarihlerinde Toplu Taşımacılık İzmir
Konferansı Kaya Termal Otel’de
düzenlenen etkinlikle gerçekleştirildi.
“Kentiçi Ulaşımda Ücret Yönetimi”
temalı konferansa, İzmir Valisi Cahit
Kıraç, Büyükşehir Belediye Başkanı
Aziz Kocaoğlu, ESHOT Genel
Müdürü O. Faruk Alçelik, İESOB
Başkanı Zekeriya Mutlu, UİTP Genel
Sekreteri Alain Flausch ile 300’ü aşkın
Türk ve uluslararası uzman katıldı.
Konferansın ana sponsorları arasında
yer alan Temsa, etkinlikte İzmir
ulaşımında hizmet vermeye başlayan
Avenue otobüsü ile yeni ürünü MD9
LE’yi katılımcılarla buluşturdu. 

Üretici sorumluluğu 
Temsa Pazarlama ve Satış

Direktörü Murat Anıl, uluslararası bir
toplantıya ana sponsorsor olmaktan
duydukları memnuniyeti dile
getirerek, “Kentiçi ulaşımda

ihtiyaçlar büyürken, bu ihtiyaçları
karşılamaya yönelik yenilenme ve
teknolojik altyapı çalışmaları da hızla
ilerliyor. Kentiçi ulaşımda değişen
yapıya yönelik en iyi hizmet şeklinin
oluşturulması adına bu tür uluslar
arası organizasyonlar büyük önem
taşıyor. Biz de bu organizasyona
destek vermenin bir sorumluluk
olduğunu düşünüyoruz” dedi.

İzmir’de Avenue konforu 

Teslim edilecek olan 300 adet
Avenue’nun ilk 45 adeti İzmir
ulaşımında yerini almasının
mutluluğunu yaşadıklarını ve İzmir’e
Avenue’nun yakıştığını belirten
Murat Anıl, “300 Avenue’nun tamamı
İzmir ulaşımında çok kısa bir süre
sonra yerini alacak. Avenue
aracımızın sahip olduğu yüksek
konfor düzeyi ve işletmedeki
verimliliği ile İzmir ulaşımında fark
yaratacağını düşünüyoruz” diye
konuştu.

Ege bölgesine yaygın hizmet 

Metro’nun, taşıma yaptığı şehirlerle ‘belli
firmalar ve belirli bölgelerde çalışır’ algısını
yıktığını vurgulayan Erden, “Metro, taşıdığı
yolcu adedi gittiği il sayısı -ki 76 ile gidiyoruz-
ve yaptığı toplam sefer itibarı ile bu algıyı yerle
bir etmiş bir şirket. Çok daha iyi
yapabileceğimiz, çok daha yoğun
olabileceğimiz, daha çok hizmet götüreceğimiz
alanlar var. Benim öncelikli planlamamda Ege
Bölgesi var” dedi.

İnternetten bilet satışı

İnternetin müşteriye ulaşmada önemli bir
unsur olduğunu ifade eden Erden, çağrı
merkezi ve internetten toplam bilet satışlarının
yüzde 9 seviyesinde olduğunu, bu rakamın
sektör ortalamasına bakıldığında iyi bir
noktada olduğuna işaret etti: “Yabancı
yolcularımız da var. Onların bize ulaşımı için en
önemli ve en kolay yöntemlerden birisi
internet. İnternet çok hızlı büyüyor. Bu sene
için koyulmuş bir hedefimiz yok ama katlamalı
bir şekilde büyümesi gerekiyor. Çünkü bu
alışkanlık oluşmuş durumda. İnsanlar şu anda
seyahat ederken de internet üzerinden alışveriş
ediyor. Dolayısıyla, bir sonraki seyahatini daha
otobüsün içindeyken -eğer biz onu mutlu
ediyorsak-internetten biletini alabilir.” ■

Temsa’nın ana sponsorlarından olduğu UITP Toplu Taşımacılık İzmir Konferansı 21-22 Şubat tarihlerinde

Avenue ve MD9 LE kentiçi ulaşımcılarla buluştu 

■ Erkan YILMAZ

İzmir Kaya Termal Otel’de
gerçekleştirilen iki günlük
etkinlikte Temsa, İzmir
ulaşımında hizmet vermeye
başlayan Avenue otobüsü ile
yeni ürünü MD9 LE’yi tanıttı.

Katılımcılar ESHOT gezisinde
Avenue’lerle taşındı.

Yepyeni ürün MD9 LE 
Bir başka sevinci ise kentiçi

ulaşımda değişik model ve
uzunluklarda değişen araç taleplerine
yepyeni bir ürünle cevap vererek
yaşadıklarını ifada eden Murat Anıl,
“Kentiçi ulaşımda yapı değişiyor. Raylı
sistemlerin de gelişimi ile birlikte farklı
araç uzunlukları öne çıkmaya başladı.
Yüksek yolcu talebinin olduğu hatlarda
12 metrelik ürünler ihtiyaca cevap
verirken, farklı uzunluklardaki araçlara
da büyük ihtiyaç var. Bizde bu ihtiyaca
uygun çözümler sunan konforu ve
teknolojisi ile kullanıcısı ve
işletmecisini yüksek düzeyde memnun
edebilecek üç kapılı, 9 metrelik MD9 LE
İzmir’de tanıtıldı. Engelli taşımacılığa
uygun Euro 5 motorlu, toplam 72 yolcu
taşıma kapasitesine sahip MD9 LE
ürünümüz de Avenue gibi taşımacı
dostlarımızın ve ulaşım uzmanlarının
büyük beğenisini kazandı. Temsa
olarak farklı araç uzunluklarını pazara
sunmaya devam edeceğiz” dedi. ■
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Karayolu Taşıma Kanun ve
Yönetmeliğine göre tarifeli
taşımalarda kalkış-varışların bir

terminalde yapılması esastır (bir yerin
terminal sayılıp bu kapsamda kalkış-
varışlarda kullanılması için yetki
belgesi de olması gerekir). Burada
“zorunludur” denmeyip “esastır”
denmesi 1997-1998’deki Kanun
hazırlığı ilk çalışmalarında tarafımdan
önerilmiş olup, bunun istisnaları
olabileceği içindir. Bu istisnalar
üzerinde duracağız.

Hiç terminal bulunmaması
Bu durumda ilgili mahalli

makamlarca bir yer gösterilecek, bu yer
için mülki veya mahalli makamlardan
resmi yazı alınacak ve bu yer
taşımacılarca kullanılacaktır. Eğer bu
makam belediye olursa taşımacı,
terminali yapmayan makama teslim
edilmiş, terminal yapmamaktan ötürü
belediye bir şey kaybetmemiş olur. 

Terminalin yetki belgesi yoksa 
Bir yerde terminal bulunmakla

birlikte yetki belgesi olmaması halinde
bu terminal Bakanlıkça ‘yok’ sayıldığı
için birinci husus geçerlidir. Bu
durumda taşımacının, yetki belgesi
almayan veya yetki belgesi için gerekli
şartları gerçekleştirmediğinden dolayı
belge alamayan belediyeye mahkum
edilme anlamı olursa, kusurlu
belediyenin suçu yanına kâr kalacaktır. 

Taşımacıya yer verilmemesi
Belgeli terminalin yetersiz kalması

nedeniyle taşımacıya yer
veril(e)memesi veya yer olduğu halde
bir taşımacının taşımasını engellemek
amacıyla ona yer verilmemesi hallerini
içeren (buna yetki belgesiz terminalde
yer verilmemesi de dahildir) bu
durumda Yönetmelik (tam olarak böyle
ifade etmese de) terminalin
bulunmaması halinin uygulanacağını
ifade etmektedir ki yer vermeyen bu
kurum, belediye veya belediye adına
işleten terminalci olursa adı geçen
yasal belgenin belediyeden alınmasının
söz konusu olması, yine taşımacıyı
suçluya mahkum etmek olur. Bu
nedenle bu makam her durumda
belediyenin dışında valilik olmalıdır.

Belediye sadece hiç terminalin
bulunmadığı hallerde adı geçen belgeyi
verebilmelidir. 

Terminali beğenmeme…
Özellikle yer vermeme hali

üzerinde ayrıca durulması gerekir. Zira
burada yer verme-vermeme tartışması
söz konusu olabilir. Önce şunu
belirtelim ki mevcut yetki belgeli bir
terminali beğenmeyen bir taşımacı için
burayı kullanmama hali yer verilmemiş
gibi hak arama durumunu doğurmaz.
Dolayısıyla yer verilmediğine ilişkin bu
belgenin idari makamlarca mutlaka
aranması gerekir. Belki de beğenmeme
hali de düşünülüp Yönetmeliğe
konabilir. 

Diğer sorular…
İkinci olarak yer verip vermemenin

anlamı netleştirilmelidir. Yer verme
ifadesi, taşımacının kendisine veya
kendi belirlediği bir acentesine
taşımacının istediği bedelle bir bilet
satış yeri verilmesini de kapsar mı
kapsamaz mı?

Uygun bilet satış yeri
gösterilmeyerek terminal işletmecisinin
veya onun belirlediği bir acentesinin
komisyon usulü acentelik yapması
dayatılabilir mi? Keza bir kişinin
taşımacılığını engellemek amacıyla
yüksek bedelli bilet satış yeri sunularak
yer vermeme durumunun doğmadığı
iddia edilebilir mi? Bana göre
olamamalı. 

Peki, her isteyene istediği bedelle
terminalde yer mi verilecek? Oradan
kalkmak istemeyen, orayı beğenmeyen
kişi ‘istediğim şartlarda yer verilmedi’
diyerek başka yerden kalkma hakkı
talep edebilir mi? Bana göre yine, hayır. 

İki davacıya da ‘evet, haklısın’
diyen Nasrettin Hoca gibi oldum. Böyle
diyen karısına, ‘sen de haklısın’ dediği
gibi; beni eleştirenlere de ‘sen de
haklısın’ diyorum. 

Terminal hak mı, zorunluluk mu?
‘Her taşımacı terminalcinin

istediğini verip, oradan kalkmak
zorundadır’ mı diyeceğiz, yoksa ‘her
terminalci taşımacının verdiğine razı
olup ona bilet satış yeri, hakkı veya
imkanı sağlamak zorundadır’ mı

diyeceğiz?
Yönetmelik (60.2) ‘taşımacının

kendisi veya acentesi terminale
bağımsız olarak veya birlikte (özünde
terminalin bir kısmına) sahip olmak
veya bunu kullanma hakkına sahip
olmak zorunda’ diyor. Bu ne demek?
Bir yeri veya kullanım hakkını
alacaksın veya bu hakka sahip birini
acente yapacaksın; başkaca yolu yok.
Yani bu işi yapmak istiyorsan bu yerin
veya acentenin olası yüksek bedellerine
katlanacaksın. ‘Pahalı dahi olsa imkan
veriliyorsa’ haline de razı olacaksın.
Kalkıp da ‘ben ayrı yer istiyorum’
diyemeyeceksin. 

Görüldüğü gibi hayli karmaşık bir
konu. Görünüşe aldanıp ‘her şey
Yönetmelikte yazılı’ demek gerçekte
sorunları çözmüyor. Ek açıklamalar
üretilmek zorunda. Örneğin, biletini
şehiriçindeki noktalarda satan/sattıran
bir taşımacı terminalcinin yüksek
bedelli yer veya acentelik hizmetlerine
katlanmaksızın sadece diğerlerinin
ödediği çıkış ücretini ödeyerek niye
terminali kullanamasın? Hatta bu,
terminalcinin istediğini vermeyen
taşımacı için de zorunlu olabilir. 

Her iki tarafın menfaatlerinin
dengelenmesi gerekiyor. Terminallerde
rekabet de mümkün olamayacağına
göre bunu mevzuatla netleştirmek
önemli. Bir de terminalcilerin
dayatmalarını sınırlamak için ticari
olmayan özel terminal işletmeciliğini
kolaylaştırmak önemli. 

Terminalleri özelleştirmek de çok
hassas bir konu. İşletmeyi
özelleştirenler, hatta mülkiyetini
satanlar; taşımacıları düşünmeden
kayıtsız şartsız, en yüksek bedeli
almaya bakıyorlar. İşletmeci de bu
parayı çıkarıp kendini kurtarmaya
çalışıyor.

Yazarken ve konuşurken dil birliği
de önemli. Bazıları yetki belgesiz
yerlere de terminal derken bazıları bilet
satış noktalarına da terminal
deyiveriyor. Üretilen yeni kavramlar ise
işi daha da zorlaştırıyor. Örneğin, cep
terminali; ne olduğu belli değil. Cep
terminali diye nitelenen yerler cebe
girmediğine göre, cep terminali de
olamazlar. ■

zekidonmez@tasimadunyasi.com

Dr. Zeki
DönmezTerminal dışı 

kalkış-varış

Terminaller tarifeli yolcu taşımacılığının
en çok tartışılan konusudur. Bu
kapsamda terminal kullanımıyla ilgili

zorunluluklar ile terminal işletmeciliği
konuları tartışılır. Son günlerdeki gelişmelerle,
bu konularda yeni ve önemli bir noktaya
gelinmiş bulunuluyor. Son dönemdeki
gelişmelerin birincisi, örneği Edirne’de
yaşanan ve daha önce yine Edirne ve diğer
bazı yerlerde yaşanmış olan terminal dışı
kalkış konusu. İkincisi ise İstanbul’da
Büyükşehir Belediyesi tarafından yaptırılıp
tamamlanmak üzere olan Alibeyköy
Terminalinin işletilmesi. Bu son konuda ne
olarak işletileceği ve kim tarafından
işletileceği gibi iki önemli husus bulunuyor.
Yaşanan tartışmalar ve ileri sürülen görüşler
dikkate alındığında Alibeyköy üzerinde
durulması gerekiyor. 

Özel terminaller

İki çeşit terminal bulunuyor. Birincisi;
mülkiyeti bir belediyeye ait olmayan
terminaller. Mülkiyeti bir taşımacıya veya
başka birine ait bir yer genelde bir taşımacı
tarafından yetki belgesi alınarak terminal
olarak işletiliyor. Ancak bunlar ticari bir
taşıma işinin bir unsuru olsalar da -tıpkı B3,
D3, C1, K2 belgeleri gibi- ticari amaçlı
işletilmiyor, yani taşımacılara para karşılığı
hizmet vermiyor. Sadece o taşımacının yaptığı
taşımalarda işletmesi şahsa ait (özel) olmanın
ötesinde o taşımacının kendi taşımalarına
özel bir yer… Bir kısmı komisyonun içinde
veya dışında bireysel otobüslerden veya grup
içindeki diğer belgelerden terminal ücreti
benzeri gelir elde etse de durum bu. Tabii,
buna da bağlı olarak bu terminallerin
birbiriyle rekabetinden söz edilemez. 

Ticari terminaller

İkinci gruptakiler ise mülkiyeti belediyeye
ait olan ve istisnalar dışında tüm taşımacılara
hizmet veren, ticari olarak işletilen
terminaller… Bunların bir kısmını mülk
sahibi belediyeler işlettiği gibi bir kısmını da
özel girişimler işletiyor. Başta planlara
işlenme ve izin konuları olmak üzere mevzuat
gereği buraların mülkiyeti özel şahıslara ait
olacak şekilde yapımı ve işletilmesi söz
konusu değil. Sadece belediyelerin, mülkiyeti
kendisine ait yapılmış bir terminali tümüyle
satmaları halinde özel mülkiyetli ticari
terminal işletmeciliği söz konusu
olabilmektedir. 

Uygun ticari terminal nedir?

Tabii, uygun terminalden söz edebilmek
için, kim açısından uygun olduğuna bakmak
gerekir. Belediye ve/veya özel işletmeci
açısından tekel olmanın yüksek getirisi, yolcu
tarafından temiz, konforlu, park ücreti düşük,
güvenli bir terminal; otobüsçü açısından da
yine temiz, güvenli, trafik akışı iyi ve düşük
çıkış ücreti olan bir terminal iyi terminaldir.
Tabii, kolay ulaşılabilmek de önemli. Hiçbir
yolcunun veya otobüsçünün terminalin kim
tarafından işletildiği gibi bir sorunu yoktur.
Belediyenin seçim nedeniyle halka kendini
beğendirme zorunluluğu, belediyeye
sorumluluk getirir ve kullanıcıya avantaj
sağlar. Diğer işletmeler ise belediye
işletmesine göre uygunluk açısından daha
risklidir. 

Rekabet var mı?

Sınırlı sayıdaki çok büyük yer dışında
büyük veya küçük hemen her yerleşim
biriminde sadece bir terminal olduğundan
birden fazla olması halinde de tümünün
belediye terminali olmasından dolayı
terminaller arasında bir rekabet bulunmuyor.
Bu nedenle terminallerden uygun hizmet
alınabilmesinin yolu, büyük ölçüde
belediyelerden geçiyor. Belediyeler kendi
işlettiği terminalleri uygun koşullarda
işletmeli, işletme hakkını hele hele tüm
mülkiyetini devrettiği terminallerde uygun
koşullarda işletilme mecburiyeti getirmelidir.
Belediyelerin buna aykırı yüksek ücret alma
ve terminal işletmecilerine istediği yüksek
ücreti alma hakkı verme hallerinde de
Bakanlık tavan ücretlerle devreye girmelidir. 

Rekabet olabilir mi?

Rekabet için bir yerde birbirinin
alternatifi olabilen, birbirini ikame edebilen
birden fazla terminal olması ve bunların farklı
işletmecilerinin olması gerekir. Tabii,
Kanundaki rekabet zorunluluğuna da
uymaları şarttır. Şu anda İstanbul’da
firmaların kendi özel terminalleri hariç -
Aksaray’daki durumu tartışmalı terminaller
bir yana- Bayrampaşa ve Harem’de iki
terminal var. Mülkiyetleri belediyelerin, hatta
bir dönem işletmecisi de aynıydı. Şimdi
işletmecisi farklı olsa da bir rekabetten söz
edilemez. Üstelik de farklılıkları nedeniyle
birbirine rakip olmaları da pek söz konusu
değil. Şimdi, bunlara Alibeyköy’ün de

eklenmesi söz konusu. Peki, Alibeyköy açılırsa
rekabet olacak mı? Önce buranın ne olduğu
önemli. 

Alibeyköy kuş mu, deve mi?

Alibeyköy Terminalinden ilk kalkış ve son
varış yapılabilecek mi? Eğer yapılamayacaksa,
bir rekabet de olmayacaktır. Eğer kalkış-varış
yapılamayacaksa, zaten burası bir terminal da
değildir. Sadece indirme-bindirme hizmeti
verebilecek bir ara duraktır. Tabii, bu
durumda terminal olma ve T1 yetki belgesi
alma şartlarını taşıyan bu yerin niye terminal
yapılmadığını sormak gerekecektir. Bunun
gerekçesi; diğer terminallerin işini paylaşması
ve daha uygun fiyat, daha iyi hizmet
uygulama ihtimali olabilir mi? Yolcu ve
otobüs lehine olan bu durum hakkında
otobüsçülerin temsilcisiyim diyen
federasyonlarımız ne diyor, rekabet istiyorlar
mı? Tabii, Alibeyköy’ün T1 belgeli terminal
olması rekabet için yetmez. Buranın
işletmecisinin diğerlerinden farklı, onlarla
rekabeti düşünebilecek bir işletmeci olması
gerekir.

Otobüsçü ne istiyor?

Bugüne kadar gerçek otobüsçülerin
terminalin kim tarafından işletileceği
yönünde bir talepleri olmamıştır. Onların
isteği iyi ve ucuz hizmettir. Bir de bunun
garantisi olabilecek rekabeti isteyebilirler.
Belediye tarafından işletilen bir terminalin
özel kişilerce işletilmesi talebi işletmeye talip
olanlar dışında otobüsçülerce hiç olmamıştır.
Belediye işletmeciliğinden şikayetleri hizmet
veya ücretin uygun olmayışından dolayıdır.
Bunların düzeltilmesini istemişler, ama
bunun için özelleştirme talep etmemişlerdir.
Bunu isteme hali belediyeler arasında
olmayan rekabetin özeller arasında olabilmesi
halidir ki, hayli zordur. Otobüsçüler
tarafından yapılan ve/veya işletilen
terminallerde işletmecisi olan otobüsçüler
kazansa da bu otobüsçüye hizmet veya
ucuzluk olarak yansımamıştır. 

Alibeyköy nasıl işletilmeli?

Alibeyköy’ün kim tarafından işletileceği
değil, nasıl işletileceği önemlidir. Mümkünse
rekabet ile, mümkün değil ise diğer
yöntemlerle iyi ve ucuz terminal hizmeti
sağlanmalıdır. Önyargısız olarak, bunu
sağlayacak kişi tarafından ve mutlaka bu esas
üzerinden işletilmelidir. 

Sivil toplum işletmeciliği
Sivil toplum tarafından işletilen bir

terminal bulunmayıp bir örnekleme
bulunmamaktadır. Zaten sivil toplum
tarafından doğrudan ticari işletmecilik de
yapılamaz. Onlar tarafından oluşturulacak
iktisadi teşebbüsler akla gelebilir. Sivil
toplumlar bunların sahibi veya ortağı da
olmayacaksa bu iş nasıl olacak? Cevap:
Olmayacak, olamayacak. Sivil toplum
kuruluşlarının sivil toplum adına buralara
ortak olması da kandırmacadır. Onlar
gerçekte kendi adlarına ortak olurlar,
seçilmeseler de bu ortaklık sürer ve kazanç da
onların olur. Büyük İstanbul Otogarı sivil
toplum tarafından yapılmış ve bunun iktisadi
teşebbüsü denebilecek şirket tarafından
işletilmiştir. Buna sivil toplum işletti
denilebilir mi?

Ne yapılmalı?

Önce Alibeyköy Terminali T1 belgeli tam
bir terminal olarak işletilmelidir. Böylece ek
bir kapasite ve rekabet imkanı sağlanmış olur.
Bunun ötesinde buranın belediye veya değil,
mevcut terminallerle rekabet edebilecek
kişilerce işletilmesi gerekir. Sivil toplum
işletmeciliğinin otobüsçü lehine diğer
otogarlarla bu rekabeti yapıp yapamayacağı
düşünülmelidir. Eğer belediye işletmeyecekse,
işletmeyi devredeceği kişilere yolcu ve
otobüsçü haklarını koruyucu şartları
dayatmalıdır. Belediye, yapmış olduğu yatırım
tutarına göre makul bir kira bedeli belirlemeli,
bunun enflasyon oranında artış dışında bir
artış düşünmemeli, işletmeciliği en uygun
şartlarda yapacak kişiye vererek bunu
denetlemelidir. Bu da en düşük çıkış ücreti
almayı kabul eden işletme şeklinde ihaleyle
belirlenmelidir. Hukuki açıdan zaten zorunlu
olan bu ihale İstanbul Otogarındaki gibi
otobüs çıkış ve otopark işletmesini kapsamalı,
yazıhane ve acenteler terminal işletmecisinin
insafına bırakılmamalıdır. Tabii, otopark
ücretleri konusunda belediye genel tarifeleri
esas olacağı gibi acente veya firmalarca
kullanılacak yazıhane ve ticari birimler de
ayrıca yine ihaleyle, tekelleşme olmamak ve
aralarında rekabet olacak şekilde verilmelidir.
Çıkış ve kiralardaki artışlar da enflasyonla
sınırlandırılmalıdır. Tabii, halen işi
otobüsçülük olanlar da bu ihaleye girebilirler,
hatta girmeli rekabet de kıran kırana
sağlanmalıdır. Otobüsçünün uygun hizmet
konusunda bazı kişilere güvenmesi
beklenmemelidir. Otobüsçülerin işleticiliğinin
en iyi olacağı konusunda bir güvence
olmadığı gibi, bunun aksi örnekler herkesçe
bilinmektedir. Bir de terminaller arası
rekabetin zor olduğu görülerek taşımacılara
ticari olmayan özel terminal açabilme
imkanlarının sağlanması önemlidir. ■

Alibeyköy Terminali’nin işletmecisi ve işletme şartları, yaşanan
tecrübeler ışığında titiz değerlendirmelerle belirlenmelidir. 

ONCE TASIMACININ
MENFAATI
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İnsan kaynakları platformu Kariyer.net’in
insan kaynakları alanındaki başarılı
çalışmaları öne çıkarmak amacıyla

düzenlediği 12. İnsana Saygı Ödülleri, İnsan
Kaynakları Zirvesi' kapsamında 13 Şubat
Çarşamba günü Lütfi Kırdar Kongre ve Sergi
Sarayı’nda gerçekleştirilen törenle
sahiplerine sunuldu.

Netlog Lojistik Grubu
2012 yılında 10 binin üzerinde başvuru

alan ve bu başvuruların yüzde 99’undan
fazlasını 21 gün içinde, adaya özel olarak
yanıtlayan firmalar, İnsana Saygı Ödülü’nü
almaya hak kazandı. Netlog Lojistik Grubu
da, 2012 yılında Kariyer.net üzerinden iş
başvurusu yapan 64 bin 953 kişiye yüzde 100
oranında geri dönüş yapması neticesinde,
Kariyer.net tarafından ’’İnsana Saygı Ödülü’’
ile ödüllendirildi. Netlog Lojistik Grubu’nun
ödülünü Netlog Lojistik Grubu İK Süreçleri ve
İşe Alım Yöneticisi Ecem Özdemir Özkan aldı.

GEFCO Lojistik
GEFCO Lojistik, 2012 yılında Kariyer.net

üzerinden aldığı 11.731 başvuruya ortalama
iki gün içerisinde yanıt vererek GEFCO
Türkiye’ye başvuru yapan adayları iş arama
süreçlerinde cevapsız bırakmamış oldu. 

GEFCO Türkiye İnsan Kaynakları Müdürü
Yasemin Uygun, “Önemli sorunlardan birinin
olumlu veya olumsuz geri dönüş konusu
olduğunu bilerek çalışmalarımıza özen
gösteriyoruz.  Çalışmalarımızın sonucunda
aldığımız bu ödül bizi çok mutlu etti” dedi.

Ceva Türkiye
CEVA İnsan Kaynakları ve Kurumsal

İletişim Direktörü Nihat Çukurkaya, 10’uncu
kez İnsana Saygı Ödülü’nü aldıklarını
belirterek, “Bu ödül şirketimizin İnsan
Kaynakları süreçlerine verdiği değerin bir
göstergesi olmanın yanı sıra 10. kez art arda
ödülü alıyor olmak da CEVA’nın
sürdürülebilir mükemmellik hedefine verdiği
önemin göstergesidir. Adaylarımıza henüz
başvuru esnasında gösterilen saygıyı,
CEVA’nın çalışanlarına gösterdiği saygı ile
eşdeğer tutuyoruz” dedi.

Kariyer.net ‘İnsan Kaynakları Zirvesi’nden çıkan sonuç:

Lojistikçiler insana saygılı

Türkiye genelinde hizmet veren
Krone yetkili satıcıları, satış
müdürleri ve yetkili satıcı

sahipleri olmak üzere iki grup halinde
gezdikleri İzmir Tire Organize Sanayi
Bölgesi'nde bulunan Krone Doğuş
Treyler’de düzenlenen sunum ve

fabrika turu ile detaylı bilgi aldılar.
Krone'nin toplam 187 bin 405

metrekare alana sahip fabrikasına
düzenlenen bu seyahat, Krone yetkili
satıcıları tarafından üretimin ve
ürünlerin detaylarını yerinde
görebilmeleri nedeniyle oldukça

faydalı bir etkinlik olarak
değerlendirildi. Markanın müşterileri
ile birebir temas noktaları olan Yetkili
Satıcıların üretimle ilgili ayrıntılı bilgi
edinmelerini sağlayan, sektör ve
ürünlere yönelik fikir alışverişinde
bulunulan seyahatte katılımcılar

fabrika ve üretim teknolojisi ile ilgili
bilgi almalarının yanısıra artık
Türkiye’deki üretim tesisi ile
Krone’nin müşterilerine daha yakın
olmanın birçok avantajı olacağı
konusunda fikir birliğine vardı. ■

Krone yetkili satıcıları

Krone Doğuş Treyler’de buluştu
Krone yetkili satıcıları

Krone Doğuş Treyler’de buluştu

Alışan Lojistik

Alışan Lojistik İdari İşler Direktörü Ayhan
Özekin “Şirketimize yapılan her iş başvurusunu çok
büyük bir hassasiyetle inceliyor ve hızlf geri
dönüşte bulunuyoruz. Bu anlamda amacımız; iş
arama sürecinde yaşanan stresi ortadan
kaldırmaktır. Bu ödül; Alışan Lojistik olarak

hepimizi onurlandırmış ve büyük bir motivasyon
unsuru olmuştur” dedi.

Ödül alan diğer lojistik firmaları

Barsan Global Lojistik, DHL Supply Chain, Ekol
Lojistik, Hedef Filo Hizmetleri, Horoz Holding,
OMSAN Lojistik.  ■

2004 yılından beri lojistik sektöründe
hizmet veren Kayra Uluslararası
Nakliyat, 5 adet Renault Premium

430.19T Optidriver+ ile filosuna ilk kez
Renault Trucks markasını kattı. 

Horoz Taşıt Servis’te gerçekleştirilen
teslimat törenine Kayra Uluslararası
Nakliyat’ın kurucusu Ruhan Ekin ve
Yönetim Kurulu Başkanı Naim Kakırman
ve Horoz Taşıt Servis Satış Müdürü Okan
İmral katıldılar.

Teslimat töreninde, Renault Trucks
araçlarını seçmelerindeki en önemli
etkenin işletme maliyetlerinin uygunluğu,
yakıt tasarrufu ve araçta bulunan standart
donanımların olduğunu ifade eden Ruhan
Ekin, sene sonuna kadar araç alımlarına
devam edeceklerini ekledi.

Ruhan Ekin’e anahtarları teslim eden
Okan İmral, Renault Trucks’a göstermiş
oldukları ilgi ve güven için Kayra
Uluslararası Nakliyat’a teşekkür etti ve
“Araçlarımız güvenilirliği ve yakıt tasarrufu
nedeniyle tercih ediliyor” dedi. ■

Kayra Uluslararası Nakliyat 

Artık “Renault Trucks”lı

2000 yılında kurulan, ulaşım ve altyapı
alanlarında hizmet veren Eze
İnşaat’ın Satınalma Müdürü Hasan

Gençali, filolarında 41 adet Renault
Trucks marka araç bulunmasına rağmen 3
adet Renault Premium 460.19x2
Optdriver+ aldıklarını, Renault Trucks
Marka çekicilerini yakıt tasarrufu,
performansı, yaygın servis ağı ve yedek
parça tedarik sürerinin hızlı olması sebebi
ile tercih ettiklerini söyledi.

Çetaş Otomotiv Orhanlı tesislerinde
gerçekleşen teslimat törenine, Eze
İnşaat’tan Satınalma Müdürü Hasan
Gençali ve Çetaş Otomotiv Satış
Yönetmeni Yücel Sevimli katıldılar. ■

İlk Volvo FH’ın anahtarı, Paris’in hemen
dışında Roissy-en-France kasabasındaki Volvo
Truck Center’da teslim edildi. Oğullarıyla

beraber Ducournau Taşımacılık şirketini yöneten
Jean-Pierre Ducournau, teslimat töreninde
yaptığı açıklamasında, “Tüm dünyada yeni Volvo
FH’ı kullanacak ilk taşımacılık şirketi olmaktan
hem keyif alıyoruz hem de gurur duyuyoruz. Yeni
Volvo FH’ın içi de, dışı kadar etkileyici. Konforu
ve direksiyon başındayken görüş açısının
genişliği beni büyüledi,” dedi.

Volvo Kamyon’un eBay üzerinden yardım
amaçlı düzenlediği açık arttırmada 150 bin Avro
karşılığında sahibi olduğu yeni FH çekicisini
Eylül ayından beri bekleyen Jean-Pierre
Ducournau, “Gerçekten çok güzel bir çekici. Tabii
ki Volvo’dan da en üstün kaliteyi bu şekilde
bekliyordum. Yeni Volvo FH’ın en çok yol
tutuşundan etkilendim, şüphesiz, ağır ticari
araçlar sektöründeki en iyi çekici. Kamyon
sınıfında olmasına rağmen, bir limuzinle aynı
konfora sahip” dedi. ■

Yeni Volvo FH
Paris’te teslim edildi

Türk tavukçuluk sektörünün önde gelen
firmalarından biri olan Aviagen Anadolu,
teslim aldığı iki adet Volvo FM 330 6x2

kamyon ile titizlik gösterdiği teslimatlarında
Volvo Kamyon’un üstün performansına
güveniyor.  

Türkiye'de yatırımlarına Mayıs 2001'de
başlayan Aviagen Anadolu, Türk tavukçuluk
sektörünün et yönlü damızlık ihtiyacının önemli
bir bölümünü kendi tesislerinde üretiyor ve
dağıtımını gerçekleştiriyor. Aviagen Anadolu,
Volvo Kamyon’dan teslim aldığı performansı
yüksek, güçlü, kaliteli ve yakıt tasarrufu
konusunda iddialı
yeni Volvo FM 330
6x2 kamyonlar ile
Türkiye’nin dört
bir yanına günlük
damızlık
civcivlerini
ulaştırmaya
devam ediyor. ■

Volvo Kamyon güvencesiyle
canlı teslimat

Eze İnşaat 

3 Renault Premium aldı
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Türkiye ve Ortadoğu’da 
mesleki eğitim

Lojistik ❭❭7

Avrupa Birliği’ne üye olan -aday olan Türkiye
dahil- tüm ülkelerde genel olarak mesleğe giriş,
özel olarak karayolu taşımacılığı mesleğine giriş

dikkatle düzenlenmiştir.
Buna göre bir sermaye sahibi girişimcinin ticari

yolcu veya eşya taşımacılığı yapabilmesi için kendisi-
nin veya yöneticilerinden en az birinin Ulaştırma Ba-
kanlığı tarafından akredite edilmiş bir eğitim
merkezinde mesleki yeterlilik eğitimi almış ve yine
Bakanlık tarafından düzenlenen sınavı başarıyla geç-
miş olması gerekmektedir. Bu durumdaki kişilere
Ulaştırma Bakanlığı, yöneticilere mahsus Mesleki Ye-
terlilik Sertifikası vermektedir. Yukarıda matuf diğer ül-
kelerden farklı olarak Türkiye’de bu sertifika orta ve
üst düzey yönetici kategorileri için ayrı ayrı verilmek-
tedir.

İlgili sermaye sahibi girişimci, eğitim kriterini kar-
şılıyor ise iki ayrı şartı daha karşılamak kaydıyla artık
bir yolcu veya eşya taşımacılığı firması kurup işletebi-
lecektir: mali yeterlilik, mesleki saygınlık.

Öte yandan AB’de ticari araç (taksi, otobüs, kam-
yon) sürücülerinin de mesleğe giriş için ehliyetleri tek
başına yeterli değildir. İlgili kategoride ehliyet sahibi
olan kişilerin ayrıca Bakanlık tarafından yetkilendiril-
miş eğitim merkezlerinde mesleki yeterlilik eğitimi al-
maları ve düzenlenecek sınavları başarıyla geçmeleri
şarttır. Bu durumdaki kişilere Bakanlık tarafından dü-
zenlenen profesyonel sürücü mesleki yeterlilik sertifi-
kası verilmektedir ve ancak bu sertifikaya sahip olan
sürücüler ilgili karayolu taşımacılık firması tarafından
profesyonel sürücü olarak istihdam edilebilmektedir.

Türkiye’de taksi sürücülüğü dahil şehiriçi taşıma-
larda henüz sistemin etkin ve yaygın olarak kurulduğu
düşünülmemekle beraber otobüs ve kamyon kategori-
lerinde işleyiş bu şekildedir.

Türkiye’yi AB’nin bugün komşusu ve yarın en do-
ğudaki üyesi olarak kabul edecek olur isek, özellikle
Ortadoğu’da durum nasıldır?

Ortadoğu’da Körfez ülkelerini (zenginler kulübü)
ve geri kalan ülkeleri ayrı ayrı değerlendirmek gereke-
cektir.

Ancak genel olarak yukarıda tarif ettiğimiz mes-
leki yeterlilik eğitimi sistemi ve mesleğe girişte mes-
leki yeterlilik sertifikası önşartı hiçbir yerde
uygulanmamaktadır.

Fakat Körfez ülkelerinde diğerlerinden farklı ola-
rak özellikle profesyonel sürücülerin tamamına yakı-
nının başka ülkelerin vatandaşları olduğu
gözlemlenmektedir.

Bu sebeple Körfez ülkeleri profesyonel sürücüle-
rin eğitimine ve hatta zorunlu eğitimine daha olumlu
bakmakta ve bunu kendi vatandaşlarının güvenliğini
arttıracak bir faktör olarak değerlendirmektedirler.

Diğer Ortadoğu ülkeleri ise, biraz Türkiye’nin AB
sürecine başlamadan önceki konumuna benzer bir
algı içerisindedirler. Bu ülkelerdeki hükümetlerin pek-
çoğu, mesleğe giriş için zorunlu ön eğitim konusunda
hiçbir bilgi ve dolayısıyla fikir yahut proje sahibi de-
ğildir. Başta IRU ve kimi meslek örgütlerinin girişimle-
riyle konudan haberdar olanlar ise, bu konunun
ülkenin ve hükümetin gündeminde öncelikle yer al-
ması gerektiğine kani değildirler.

İkinci gruba giren ülkelerin özel sektörüne bakıla-
cak olursa -kurumsal ve büyük taşıma şirketlerini
hariç tutalım- onlar için böyle birşeye kesinlikle ihti-
yaç bulunmamaktadır. Hele hele sürücüler, ehliyetleri
varken ayrıca bir eğitime tabi tutulmayı zul ve hatta
bazen kendilerine yönelik bir aşağılama olarak dahi
görebilmektedirler.

Aslında bu tespitler, AB sürecinin de büyük yardı-
mıyla, Türkiye’nin bu konularda ne denli büyük bir zi-
hinsel değişim ve aşama kaydettiğini gözler önüne
sermektedir. Zira Türkiye’de de sistem 2000’li yılların
ortalarından itibaren konuşulup hayata geçirildiğinde,
sektörün çok büyük tepkileri olmuştu. Tahmin ediyo-
rum Ulaştırma Bakanlığımızın kararlı duruşu olmasa
idi bugün burada olamazdık. Ancak şimdi bakıyorum
artık sektör içerisinde mesleğe giriş için zorunlu mes-
leki yeterlilik eğitimi gayet tabii karşılanmakta ve
bunun mesleğin etkinliğine ve hizmetlerinin kalitesine
olan katkısı kimse tarafından sorgulanmamaktadır.

Peki öyle ise, Ortadoğu’da mesleğe girişi için zo-
runlu mesleki yeterlilik eğitim sisteminin tesis edil-
mesi ve yaygınlaşmasına, Türkiye’nin mevcut
deneyimleri ve bilgi birikimi ile katkıda bulunma po-
tansiyeli mevcut mudur?

Esasen bu konuyu bu hafta dile getirmemin ana
nedenlerinden birtanesi de bu soruya olan yanıttır ki o
da kocaman bir ‘EVET’tir.

Bu sebeple bizler IRU olarak, Ortadoğu’daki te-
maslarımızda Türkiye’nin başarı hikayesini her zaman
bir örnek olarak ön plana çıkarıyoruz. Bu, Türkiye’de
sistemin mükemmel işlediği anlamına gelmiyor.
Ancak sosyal kurgusu, ekonomik gelişmişlik düzeyi ve
büyüklüğü dikkate aldığında, herkes Türkiye’de kay-
dedilen bu mesafeyi pozitif şaşkınlık ve takdirle karşı-
lamalıdır.

Özellikle Körfez ülkelerinde kamu kaynaklarının
mevcudiyeti ve yukarıda ifade ettiğim diğer faktörler
sayesinde, benzer dönüşüm ve değişimlerin göreceli
olarak hızla hayata geçirilmesi muhtemeldir.

Dolayısıyla Türkiye’nin asıl katkısı, ona sınırdaş
veya yakın olan Ortadoğu ülkelerinde böyle bir siste-
min hayata geçirilmesi için yapılacak siyasi destek,
teknik ve idari yardımlar şeklinde olacaktır.

Büyük ve saygın bir bölgesel ülke olmanın emare-
lerinden birtanesi de gerektiğinde uluslararası kuruluş-
ların ve ulusal hükümetlerin gündemlerini
etkileyebilmek ve arzu edilen bir konuda onların des-
teklerini harekete geçirerek, kendi kaynak, bilgi ve bi-
rikimi ile etrafındaki ülkelere bu konularda yardımcı
olmaktır.

Türkiye bu aşamaya geçmek için çoktan hazırdır.
Karayolu taşımacılığında mesleğe giriş için zo-

runlu mesleki yeterlilik eğitimi sisteminin yaygınlaştı-
rılması, IRU ile beraber Türkiye tarafından
Ortadoğu’da hayata geçirilebilecek güzel ve anlamlı
bir ilk adım olabilir.

Herkese güzel bir hafta dilerim. Esen kalın! ■

Mercedes-Benz Türk, “5. Beton,
Agrega, İnşaat Teknolojileri ve
Ekipmanları Fuarı”nda inşaat
sektörü ile bir araya geldi.

Kendi alanındaki tek ve en büyük fuar
olan, 21- 24 Şubat 2013 tarihleri
arasında İstanbul Fuar Merkezi’nde

inşaat, hazır beton, agrega sektörlerinin bir
araya geldiği, sektörle ilgili son teknoloji
ürünlerin, araç, makine ve ekipmanların,
hizmet ve donanımların sergilendiği fuarda
Mercedes-Benz Türk AŞ, hazır beton
sektörüne özel hazırlanan ürünlerini sundu. 

Mercedes-Benz’in beton sektörüne
sunduğu ve ön plana çıkan ürünleri;

• Axor 3029 B 8x4 (beton mikser
kullanımına uygun inşaat kamyonu)

• Axor 3236 8x4 (hafifletilmiş beton
mikser kullanımına uygun inşaat kamyonu)

• Axor 3340 K 6x4 (damper kullanımına
uygun inşaat kamyonu)

• Axor 3340 K 6x4 (beton pompası
kullanımına uygun inşaat kamyonu)

• Axor 4140 B 8x4 (beton mikser ve beton
pompası kullanımına uygun inşaat kamyonu)

• Actros 4141 B 8x4 (beton mikser ve
beton pompası kullanımına uygun inşaat
kamyonu) olarak sıralanırken, Mercedes-
Benz Türk, Hazır Beton Fuarı’ndaki standında
Axor 4140 B 8x4 (Damperli Kamyon), Axor
3236 B 8x4 ve Axor 3029 B 8x4 (Beton
Mikserli) kamyonlarını sergiledi. Böylece bir
kez daha zorlu çalışma alanlarında da inşaat
sektörünün yanında olduğunu, dayanıklı
Mercedes-Benz kamyonları ile birlikte güç
işlerin üstesinden başarıyla gelinebileceğini
gösterdi. 

2009 yılından bu yana 2. el kamyon
pazarında faaliyetlerini sürdüren TruckStore,
standta bulunan yetkilileri aracılığıyla
ziyaretçilere ürün ve hizmetleri hakkında
bilgiler verdi. ■

Mercedes-Benz,
Beton 2013 
Fuarı’ndaydı

21-24 Şubat tarihleri arasında, İstanbul Fuar
Merkezi’nde 5’inci kez
düzenlenen Beton

Fuarı’na Ford Cargo Mikser
serisiyle katılan Ford; düşük ilk
alım maliyetleri ve düşük yakıt
tüketim değerlerinin yanı sıra,
standart sunulan klima ve sessiz
çalışan motoruyla sağladığı
yüksek konforla da fuar
ziyaretçilerinin dikkatlerini
üzerine çekti. 

Ford Otosan Kamyon Satış
ve Satış Sonrası Operasyonları
Grup Müdürü Emrah Duman,
beton santrallerinin tüm
Türkiye’ye yayıldığına dikkat
çekerek, “Yakın ve orta
mesafedeki inşaatlar ve kamu
hizmetlerinde kullanılan
betonu tedarik eden işletmeler daha hafif ve ekonomik
kamyonlara ihtiyaç duyuyorlar. Ford Cargo 3532M de bu
ihtiyaçları tam olarak karşılıyor” dedi. ■

Ford Cargo, Beton Fuarı’na
2 Mikserle katıldı

Emrah
Duman

Treyler konusunda Türkiye’nin en etkin bayi ağına sahip
Otokar, 50. yılında bu alanda büyümeye devam ediyor. 1997
yılından bu yana faaliyet gösteren Uğur Koçak Treyler Motorlu

Araçlar, Otokar’ın treyler ve semi treyler alanında Bursa, Balıkesir ve
Yalova yetkili bayisi olarak hizmet verecek.

Konusunda uzman 15 çalışanı ile Bursa, Balıkesir ve Bandırma
sapağındaki 25 bin metrekarelik alanda hizmet verecek olan yeni
bayi, Otokar’ın Bursa, Balıkesir ve Yalova yetkili bayisi olarak treyler
ve semi treyler tipi araçlarının satışını üstlenecek. 

Otokar Arifiye fabrika tesislerinde gerçekleştirilen törende;
Otokar gibi köklü ve başarılı bir firmanın yetkili bayisi olmalarından
dolayı duydukları memnuniyeti dile getiren bayi sahibi Uğur Koçak,
treyler ve semi treyler yetkili bayiliği ile birlikte tüm nakliye
firmalarının ihtiyaçlarını karşılamayı istediklerini ve Otokar ile
birlikte büyük başarılara imza atacaklarına inandığını söyledi.  

Otokar İç Pazar Ticari Araçlar Satış Müdürü Murat Tokatlı ise
“Türkiye’nin en etkin treyler bayi ağına, çok önemli bir aile ferdi
daha katıldı. Yeni bayimizden beklentimiz yüksek. Sahip oldukları
yetkinlik ve tecrübe ile beklentilerimizi eksiksiz karşılayacaklarını
düşündüğümüz Uğur Koçak’a çalışmalarında başarılar diliyoruz”
diye konuştu. ■

Otokar’ın yeni treyler bayisi

1997 yılından bu yana Bursa Karacabey’de faaliyet gösteren Uğur
Koçak Treyler Motorlu Araçlar, Otokar bayileri arasına katıldı.
Otokar fabrikasında imzalanan bayilik anlaşması için yeni bayi
yetkilileri Uğur Koçak ve Olcay Çalgın, Otokar İç Pazar Ticari
Araçlar Satış Müdürü Murat Tokatlı, Treyler Satış Birim Yöneticisi
Murat Özsoy ve Bölge Satış Yöneticisi Ali Güler bir araya geldiler.

Uğur Koçak Treyler Novateck kaplama ile maksimum
enerji tasarrufu, minimum işletme
maliyeti sunuluyor.

Pirelli’nin lastiğin her ömründe yüksek kalite ve
performansı garanti eden Lastik Ömür Döngüsü
Yönetim Sistemi, karkasın kaplanabilirliğini

maksimize etmek amacı ile çalışmalarını sürdürüyor.
Uluslararası, bölgesel ve yol dışı kullanım koşullarında
hizmet veren kullanıcıların ihtiyaçlarına en uygun
ürün yelpazesine sahip Pirelli’nin kaplama teknolojisi
olan Novateck ile lastikler orijinal desenleri ile
kaplanarak ömrü 2 kat artırılırken, performans ve
kalitesinden de ödün vermiyor. 

Her türlü kullanım şartı için geliştirilmiş geniş
ürün yelpazesine sahip Novateck, sırt kaplama
ürünleri sayesinde orjinal desenleri ile kaplama şansı
bulan lastiklere uygulanıyor. Üstün teknoloji ve
yüksek kalitedeki karkasın değerini artıran Lastik
Ömür Döngüsü Yönetim Sistemi, aynı zamanda
kilometre maliyetinin düşmesini ve çevreye verilen
zararın azalmasını sağlıyor. ■

Michelin, Kartepe’de başlattığı
‘Kış aktiviteleri’ne Uludağ’a yaptığı
ziyaretle devam etti. Hem dağ
yolunda hem de kayak merkezinde
kurduğu etkinlik alanları ile dikkat
çeken Michelin, bu etkinlikler
kapsamında ziyaretçilere sürpriz
hediyeler sunarken bir yandan da
ziyaretçileri kış lastikleri konusunda
bilgilendirdi. ■

Michelin, kış ziyaretleri

Pirelli’den Novateck kaplama
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Hızlı , Güvenli , Çevreci ve Sürdürülebil ir Taşımacıl ık

Mercedes-Benz Türk, Türkiye
Eğitim Gönüllüleri Vakfıyla
birlikte MobileKids Trafik
Eğitim Projesi’ne start verdi.
Daimler’in 2001 yılından beri
10 ülkede uyguladığı proje
ile Türkiye’de 5 yılda 17 bin
360 çocuğa trafik bilinci
verilmesi planlanıyor 

Mercedes Benz Türkiye
Eğitim Gönüllüleri Vakfı
ile (TEGV) birlikte trafiğin

en savunmasız katılımcıları olan
çocuklara trafikte doğru ve
dikkatli davranmalarını
sağlayacak yeni bir eğitim
programına başlıyor. 

MobileKids Trafik Eğitim
Projesi Tanıtım Toplantısı 18
Şubat Pazartesi Günü Rahmi Koç
Müzesi’nde yapıldı. Toplantıya
Mercedes-Benz Türk Direktörler
Kurulu Başkanı Wolf-Dieter Kurz,
Kurumsal İletişim Kısım Müdürü
Tülin Steinhäuser, Türkiye Eğitim
Gönüllüleri Vakfı Genel Müdürü
Berna Çağatay, Öğrenme Tasarımı
ve Araştırma
Geliştirme Yöneticisi
Suat Kardaş katıldı. 

TEGV ile güçlü
ortaklık 

Çocuklara trafik
eğitimini aşılamak
için TEGV ile yola
çıktıklarını ifade
eden Wolf-Dieter
Kurz, “Daimler
AG’nin 2001 yılında
hayata geçirdiği
MobileKids
Projesi’ni aldık ve
Türkiye şartlarına
göre uyarlayıp TEGV
işbirliğiyle hayata
geçirdik. Trafik
eğitimine Türkiye’de
başlıyoruz, hep
birlikte yola çıktık”
dedi.

Türkiye Eğitim

Gönüllüleri Vakfı Genel Müdürü
Berna Çağatay ise, trafik
ateşböceklerinin 2000 yılından bu
yana 112 bin km yol yaparak 720
bin çocuğa ulaştıklarını belirterek,
“Mercedes’e bu yolculuğumuzda
bizlere verdiği destek için teşekkür
ediyor, yeni ateşböceğimizin
çocuklar için hayırlı olmasını
diliyorum” diye konuştu.

Mearcedes-Benz Türk
Kurumsal İletişim Kısım Müdürü
Tülin Steinhäuser, projenin
amaçlarını açıkladı: “Daimler’in
projesiyle 10 yılda 10’dan fazla
ülkede 1,3 milyon çocuğa ulaşıldı.
Proje ile trafikte yol güvenliği
konusunda bilinç ve alışkanlıklar
aşılamak, çocukları geleceğin
trafiğine, geleceğin teknolojilerine
bugünden hazırlamayı
amaçlıyoruz.”

Türkiye Eğitim Gönüllüler
Vakfı Öğrenme Tasarımı ve
Araştırma Geliştirme Yöneticisi
Suat Kardaş ise MobileKids
projesiyle ilköğretime devam eden
çocuklara trafik kültürünü
benimsetmek için yola çıktıklarını
söyledi. ■

Mercedes-Benz Türk’ün 2013 sosyal sorumluluk projesi 

Çocuklara trafik bilinci 

Mercedes-Benz’in yeni hafif ticari aracı Citan, sürüş dinamiği,
çevikliği ve performansı ile sınıfının en iddialı aracı olarak satışa
sunuldu. Güvenli, hassas ve konforlu bir kullanım sağlayan

yürüyen aksamı, özel tasarımı, zengin güvenlik donanım, ekonomik motor
seçenekleri ve uzun bakım aralıkları ile yeni Citan, Mercedes-Benz’in tüm
karakter özelliklerini taşıyor. 

“Şehrin Yeni Kahramanı” Mercedes-Benz Citan, 1 Mart – 26 Nisan 2013
tarihleri arasında İstanbul, Tekirdağ, Bursa, Kocaeli, Düzce, İzmir, Antalya,
Konya, Aksaray, Kayseri, Ankara, Hatay, Adana, Gaziantep, Diyarbakır,
Malatya, Sivas, Erzurum, Trabzon, Samsun, Eskişehir, Afyonkarahisar ve
Denizli illerindeki yetkili Mercedes-Benz bayilerinde düzenlenecek
etkinlikler ile müşterilere tanıtılacak. ■

Mercedes-Benz Citan
Türkiye tanıtım turunda

Etkileyici görünüm, konfor ve üstün güvenlik, Citan’ı hem aile, hem de iş
amaçlı kullanım için en uygun seçenek haline getiriyor. Yeni Citan’ın
ergonomik konsepti ve yüksek kaliteli iç mekanı, her tür kullanımda konforu
ve sürüş keyfini artırıyor. 

21 Şubat Perşembe günü CNR’de
açılan Beton Fuarı 2013, yeni
ürünlerin sergilenmesi kadar
treyler sanayicileri açısından da
belirleyici oldu.

16 üyesiyle 5 bin kişiden fazla kişiye
istihdam sağlayan sektörü
buluşturan Treyler Sanayicileri

Derneği Genel Başkanı Recep Serin 2012
yılını değerlendirdi ve 2013’e yönelik
hedefleri sıraladı.

2012 yılında yaklaşık 13 bin adetlik
toplam satışla 1 milyar liralık bir hacim
elde edildiğini ve bu sayıların sektörün
önemini gözler önüne serdiğini açıklayan
Serin, 2011 yılının rekorla kapatıldığını,
ancak 2012’de global bir düşüşün
olduğunu da ifade etti: “2013 tahminleri
büyümeyi gösteriyor. Türkiye treyler
pazarı 2011 yılında sizin de bildiğiniz gibi

rekor kırmıştır. 2012 yılında yaklaşık
yüzde 15’lik daralmayla pazarı 21 bin 500
adetle kapattık. 2013 yılında ise yüzde 10
büyümeyle pazarın 23 bin 500 seviyesine
çıkacağını ön görüyoruz.” 

Treder üyelerinin toplam pazarın
yüzde 60’ını oluşturduğunu, satışların
yüzde 70 kadarının yurtiçine yönelik
olduğunu belirten Recep Serin, “En çok
payı yüzde 39’la tenteli grubu alıyor.
Arkasından yüzde 15’le damper tanker
geliyor. Türkiye’nin treyler ihracatı 186
milyon dolar oldu, 2013 beklentimiz ise
250 milyon dolar” dedi.  

Treyler envanteri
Recep Serin, yurtdışına gerek test

gerekse tanıtım amaçlı yollanan
treylerlere takılan D geçici plakanın
süresinin bir yıla çıkmasının büyük
kolaylık olduğunu da açıkladı: “Almanya
teslimi treyleri oradan getirirken üstünde
yükle getirip hem treylerin maliyetini
düşürmüş hem de haksız rekabet
yapıyorlardı. Bunu engelledik, tedbir
alındı. Bu sektörümüz için önemli
konuların başında geliyordu.”

Sanayi Bakanlığında görüş alışverişi
sonucunda ‘5 Dingilli Araçlar
Mevzuatı’nın rafa kaldırıldığını belirten
Serin, muayene istasyonlarıyla ilgili olarak
da ‘Kusurlar Tablosu’nu Ulaştırma
Bakanlığı ile birlikte hazırladıklarını
söyledi: “Bakanlığın bizden istemiş

olduğu bir envanter vardı. Türkiye’deki
bütün treyler üreticilerini iletişim bilgileri,
yetkili isimleriyle Sanayi Bakanlığına
sunduk. Bunların yanı sıra yine Sanayi
Bakanlığıyla yaptığımız çalışma sonucu
silobaslarda CE işareti zorunlu oldu.”

Türkiye Sigortacılar Birliği 
Kasko değer listesinden aracın

modeline, cinsine, tipine göre değerinin
bulunabileceğini, ancak treylerlerin
adının hiçbir şekilde geçmediğine
değinen Serin, Türkiye Sigortacılar Birliği
ile görüştüklerini, “Güzel bir toplantı
yaptık. Treyleri anlattık, o listede treylerin
de geçmesi gerektiğini anlattık. Umarım
treyleri de kasko değer listesine sokacağız
ve tam bir araç kapsamasına girmiş
olacak” açıkladı ve bunun özellikle
bankaların kredi vermesi gibi konularda
yararlı olacağını bildirdi.

Yoğun geçen dönem
Serin, Ulaştırma Bakanlığında kurulan

ADR Genel Müdürlüğü ile görüştüklerini,
bozulabilir gıdaların frigofik soğutmalı
araçlarda taşınmasıyla ilgili ekonomik
kayıpların giderilmesi için çalışma
yaptıklarını da belirterek treylerde hurda
teşvikinin olmasının gerekliliğini
vurguladı. Serin, en önemli konu olarak
gördüğü plakalara vergi konusunda ise,
“Bildiğiniz gibi 6 ayda bir alınan motorlu
taşıt vergisi var. Treylerde motor olmadığı

2012’de 21 bin 500 treyler satıldı,
2013’de yüzde 10 büyüme bekliyor

Treyler Sanayiciler Derneği TREDER: 

için treyler plakasından
herhangi bir alınan vergi
bandrol veya taşıt vergisi gibi
hiçbir şey yok. Treyler plakasının
sahibine hiçbir yükü hiçbir
sorumluluğu yok. Bu çok önemli
gerçekten. Çünkü biz
sahtecilikle çok uğraşıyoruz.
Plakaların araçtan araca
gezmesi, el değiştirmesi gibi
konularda treyler plakalarına da
aynı motorlu araçlarda olduğu
gibi çok cüzi de olsa 6 ayda bir
bandrol taşıt vergisi alınmasını
istiyoruz” dedi. Serin, bir yılda
üretilenden çok plaka satışı
olduğunu, bunun denetimle
engellenebileceğini, Maliye
Bakanlığının alanına da giren bu
konuyla ilgili çalışmalar

yaptıklarını ifade etti: “Netice
aldık, kontroller başladı.  İthal
edilen aracın üstünde yük varsa,
ikinci eldir. İkinci elin de ithalatı
yasak, plaka alamıyor.”

Pazarın yüzde 60’ı

Recep Serin, sorulan bir soru
üzerine, 16 Treder üyesinin
pazar payının yüzde 60
olduğunu, toplam 150 üretici
bulunduğunu, Treder üyeleri
dışında kalan üretimlerin büyük
çoğunluğunun merdiven altı
olduğunu iddia etti. Serin,
standart belirlenmesi
gerektiğini, çalışmaların bu
çerçevede sürdürüleceğini
açıkladı. ■

Recep Serin 

Murat
Tokatlı

Caner ÖZCAN

Fehir
Bulutlar

Seyit
Aslan
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